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UREDNIKOVA BESEDA 

UKREPAJMO 
Na tretji strani tokratne številke Glasila občanov smo obdelali temo o 

narkomaniji v Litiji. Morda se bo komu zdela primerna bolj Začas „kislih 
kumaric" v poletni sezoni, ko ni kaj veliko resnejšega gradiva na razpo
lago. Vendar pa mislim, da problem vendar ni zanemarljiv. V vsakdanjih 
pogovorih vse često omenjamo to vprašanje, se zgražamo, grozimo, cel 
kup rešitev imamo pripravljenih, ki pa so v glavnem bolj nasilne narave. 
Vsak drugi sogovornik bi s temi problemi kar na hitro pomete/. Te 
nesrečnike bi zgrabil, jih zaprl, sestradal, dal na prisilno delo, ni pa jih 
tudi malo, ki govorijo celo o zidu in puškah. 

Nedvomno so to zgolj razmišljanja, često izrečena v manjšem afektu, 
do realizacije takšnih predlogov pa bi najbrž teže prišlo. Mislim, da naj
večji problem ni v tem.kako te ljudi — ki se predajajo mamilom, ki 
brezglavo in brezciljno posedajo, nič ne delajo itd. — normalizirati in jih 
spet vključiti v normalno življenje, ampak predvsem razmišljam o vzro
kih, ki so povzročili nastajanje te vrste problematike, kije v Litiji nismo 
vajeni. 

Od teh ljudi, ki so si izbrali „svoj svet", bo večina vendar prišla k 
pameti, saj še niso tako močno zasvojeni. Žal, bo morda kdo med njimi 
moral tudi prekmalu propasti in prekmalu končati svoje klaverno "življe
nje, kar pa bo velika škoda zanj in za celotno družbo. 

Na tem mestu pa bi vendar opozoril na nekatere vzroke, za katere 
mislim, da so glavni povzročitelji, da se del (mladih) ljudi prične preda
jati takšnemu življenju, ki ga vsi obsojamo. Ko gledam te ljudi, ki se 
zbirajo tam okrog košarkarskega igrišča (zakaj prav tam? !), najprej po-

11. NOVEMBRA 
Referendum za III. občinski samoprispevek bo 11. no
vembra letos. Odbor za samoprispevek s sekretariatom in 
komisijami intenzivno dela. 

Avgusta je bilo delo odbora 
za 3. občinski samoprispevek in 
vseh komisij, ki delujejo pri od
boru, nekoliko manj intenziv

no, s 1. septembrom pa so pri
prave spet stekle s „polno pa
ro". Sekretariat odbora je na 
svoji 12. in 13 seji usklajeval 

Nov zdravstveni dom v Litiji, ki ga gradimo tudi s samoprispevkom 
občanov že dobiva končno obliko. (Foto: GO) 

Tudi Gabrovka je s samoprispevkom dobila novo moderno zdrav
stveno ambulanto. (Foto: GO) 

BBBMBBH 

mislim na njihove starše. Afi • kaj store, da bi jih pripeljali nazaj pod 
okrilje družine? Morda pa za te posedajoče in v prazno gledajoče ljudi te 
družine sploh niso več privlačne. Ali pa sploh niso bile? Ali so bili doma 
kar naprej sami, prepuščeni sami sebi? Ali ni to lahko močan vzrok, da 
so zašli na takšno pot? 

Danes je pač tako. Oče in mati nenehno odsotna, V službi in drugod, 
kar naprej to pehanje za denar, ki naj prinese lepše življenje. Ali je to 
lepše, če se sin ali hči kar nenadoma odloči za življenje, ki se ga da živeti 
tudi s tistim denarjem, ki se ga ne pridobi z delom? Ni torej vse v tej 
nenehni dirki za boljši standard v obliki denarja. Gotovo je več vreden 
urejen dom, družina, toplina, ljubezen, razumevanje, varnost... pa če
tudi ni vse podrejeno lepim avtomobilom, vikendom itd. Če mlad človek 
tega nima, ima veliko možnost, da se bo pridružil tem skupinam okrog 
igrišča K K Litija, pričel buljiti v prazno, sanjariti in živeti v „drugem 
svetu". 

Čeprav mislim, da je družba kot celota pri tem Še najmanj kriva, pa bo 
vendar držalo, da bi lahko kaj več storili, da do narkomanije in spremlja
jočih pojavov ne bi prihajalo. Z enim stavkom bom vse povedal. Če bi 
imeli več mlečnih restavracij kot bifejev, več športnih objektov in več 
kulturnih prostorov za mlade, bi tudi teh negativnih pojavov bilo manj. 
Zato naj nam ne bo žal za vsak športni in kulturni objekt, ki ga bomo 
zgradil/, saj bo gotovo namenjen družbeno koristni dejavnosti. 

Tudi 11. novembra letos se bomo na referendumu odločali za eno ali 
drugo. 

Igrišče pri Soli v Gabrovki bo kmalu zgrajeno. Manjka še zgornja 
plast asfalta. (Foto: GO) 

delo komisij, izoblikoval pred
loge nazivov za posamezne ob
jekte, ki jih bomo zgradili iž 
sredstev samoprispevka in pro
učeval predlog programa samo
prispevka. 

Posamezni objekti bodo 
imeli naslednje „uradne" na
zive" 

1. Osnovna šola z večnamen
sko telovadnico in igrišči na 
Ježi v Litiji 

2. Osnovna šola, vrtec in 
zdravstvena ambulanta na 
Dolah 

3. Nova streha na osn. šoli 
Šmartno in dve novi učil
nici 

4. Otroški vrtec v Jevnici 
5. Otroški vrtec v Gabrovki 
6. Prizidek k otroškemu vrtcu 

v Šmartnem 
7. Otroški vrtec v Litiji — levi 

breg 
8. Kinogledališka dvorana s 

funkcionalnimi prostori jn 
knjižnico v Litiji 

9. Dvorana na Vačah 
10. Posebni programi krajevnih 

skupnosti 
V vseh krajevnih skupnostih 

— gre. za tiste, ki ne bodo v 
skupnem programu — pa še ved
no niso izdelali svojih progra
mov, tako da ima odbor zaradi 
tega že malce težav. Vsekakor 
bodo morali v teh krajevnih 
skupnostih, ki jih je 11 (Hotič, 
Ribče, Kresnice, Sava, Polšnik, 
Jablanica, Št. Poljane, V . Štan
ga, Vintarjevec, Kostrevnica, 
Primskovo) pohiteti in v naj
krajšem času izdelati programe. 
Do sedaj so svoje programe 
posredovali le iz Hotiča, Kre
snic, Save, Polšnika, Jablanice 
in Primskovega. 

Propagandna komisija bo za 
javno razpravo o predlogu pro
grama izdelata posebno brošu
ro, v kateri bo celoten program 
tudi podrobno opisan. Javna 
razprava o predlogu programa 
bo potekala v vseh organi
ziranih sredinah v KS, OZD, 
SIS in drugod. Odbor priča
kuje, da bo tudi javna razprava 
o predlogu programa tako vse
binsko bogata, kot je bila o 
osnutku programa. Tako bo 
program zares tak, da bo v in
teresu občanov in delovnih 
ljudi, in za katerega bomo 11. 
novembra dali zvoj ZA. 

T. B. 
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V prihodnji številki 
Glasila občanov bomo 
objavili vsa navodila za 
glasovanje na referen
dumu: 

— glasovalna mesta 
— glasovalne enote 
— kje bo kdo gla

soval 
— kdo fonrime* pra-

.. vico gšasovati 
— kdaj bodo od

prta glasovalna 
mesta 

— kako se glasuje 

Po dosedanjih opre
delitvah bodo planirani 
prihodki za program 
282.753.000 din, vred
nost programa pa je 
tudi 282.753.000 din. 

B A Z E N 
Veliko je bilo predlo
gov za vključitev po
kritega bazena v pro
gram samoprispevka. 
Glede na dokaj veliko 
investicijo, predvsem 
pa izredno visoke stro
ške vzdrževanja takšne
ga objekta — vprašanje, 
iz katerih sredstev bi 
bazen vzdrževali — še 
ni točne opredelitve 
do tega objekta. 
Sekretariat je zato 
predlagal odboru, da bi 
sredstva za gradnjo 
bazena in. s tem vklju
čitev bazena v program 
eventualno . rešili z 
možnostjo" podaljšanja 
odvajanja,.sredstev iz 

SetOi 

V NEDELJO, 
2 3 • S E PT t IVI El R̂V 
SE DOBIMO 
V POGONSKU 
NA PROSLAVI 
POGONIK ; 
V POČASTITEV 35 LFTIMICI 
P A R T I Z A N S K I H N A P A D O V 
NA PROMETNE Z V E Z E 

l i t i j skega o k r o ž j a 

MNOŽIČNO V] 
Organizatorja proslave „Po
gonik 79" MS S Z D L ljub
ljanske regije in OK SZDL 
Litija pričakujeta udeležbo 
več desettisoč delovnih 
ljudi in občanov na prosla
vi v Pogoniku. 

Na proslavi 35-letnice partizanskih napadov na prometnice se 
bodo zbrali borci vseh enot, ki so sodelovale v teh napadih, ki so 
pred 35 leti močno odjeknili in prizadejali okupatorju veliko 
škodo. Veličasten spomenik, ki bo odkrit ob cesti Litija—Kresnice 
na desnem bregu Save nad predorom železniške proge NOB in 
množice delovnih ljudi in občanov bodo na prizorišče proslave 
prišle tudi mladinske pohodne enote. Proslave se bodo udeležili 
občani iz vseh slovenskih občin, zlasti veliko udeležbo pa organi
zatorji pričakujejo iz občin ljubljanske regije in Zasavja ter seveda 
iz litijske občine. 

Krajevne organizacije SZDL v krajevnih skupnostih, oziroma 
organizacije sindikata v OZD bodo osnovni mobilizatorji organizi
ranega prihoda naših občanov in delovnih ljudi na proslavo. Do 
mesta proslave bo sicer možno priti z osebnimi avtomobili, po stari 
cesti Litija — Kresnice na desnem bregu Save, vendar bodo občani 
litijske občine prišli na proslavo kar s posebnimi vlaki, ki bodo 
vozili iz Litije in Kresnic do proslave. Med predorom in mostom v 
Pogoniku bo namreč postavljen improviziran peron, ŽTP pa je 
izdelalo posebne vozne rede za prevoz udeležencev iz Litije oz. 
Kresnic. Ker bo na proslavi veliko občanov in delovnih ljudi iz 
drugih občin, je zaradi bližine proslave in organiziranega prevoza za 
občane nase občine najbolje, da pridejo i a proslavo z vlakom. 

21 C P P T F M R R A tj• O C r I C IVI D n M 

NA PROSLAVO 
v POGONIK 

Z VLAKOM! 
Vozni red posebnih vlakov iz Litije in Kresnic bo 
objavljen v dnevnem časopisju. 

n N H N i l H m H M m 



SMJE SREDSTEV 
POTREB 

iltOCANJE 
lORABI 

V zadnjih dveh številkah našega glasila smo vas seznanili z naj
osnovnejšimi izhodišči in nalogami o družbenem planiranju razvoja 
krajevnih skupnosti. Objavili smo tudi okvirni rokovnik priprav 
srednjeročnih razvojnih planov krajevnih skupnosti za obdobje 
1981—85. Iz rokovnika izhaja, da smo sredi priprav, zato ne kaže 
odlašati z uresničevanjem nalog. Logična posledica takega sistema 
planiranja izhaja iz pravic in dolžnosti, da občani in delovni ljudje 
sami zagotavljajo in skrbijo za zadovoljevanje in uresničevanje do
ločenih skupnih potreb in interesov v Krajevni skupnosti. 

STATUT KRAJEVNE SKUPNOSTI DOLOČA V 139. 
ČLENU SLEDEČE: 

„Za zadovoljevanje in uresničevanje določenih skupnih potreb 
in interesov ter za opravljanje nalog združujejo delovni ljudje in 
občani v krajevni skupnosti s samoupravnim sporazumom in druž
benim dogovorom potrebna sredstva. Potrebna sredstva oziroma 
višina le-teh se oblikuje na podlagi srednjeročnih in letnih progra
mov razvoja krajevne skupnosti in statuta občine Litija. 

STATUT OBČINE V 181. ČLENU DOLOČA; 
„Občinska skupščina vsako leto v proračunu določi višino 

sredstev za uresničevanje njihovih nalog in funkcionalno dejavnost 
Krajevnih skupnosti. 

NOVICE • 
IZ GOSPU 
ASFALT 
V TIHABOJU 

— Cesta iz Gabrovke proti 
Tihaboju je asfaltirana . . . Ne
davno je bil asfaltiran še del 
ceste od Rihtarčka do Tihabo-
ja, medtem ko je dobil odsek 
med Gabrovko in Rihtarčkom 
še obrabni sloj asfalta. Videti je, 
da si bo KS Gabrovka in njeno 
gospodarstvo prizadevalo dobiti 
boljšo prometno povezavo ne 
samo z Litijo, temveč tudi z 
Mirno na Dolenjskem. 

KOVINARSKA 
SE RAZVIJA 

V 183. ČLENU PA DOLOČA: 
Krajevna skupnost pa razpolaga s svojimi sredstvi samostojno in 

š S: Šjij jih razporeja s finančnim načrtom v skladu s svojim delovnim pro-
ilfl̂ ŽI gramom. 

Namenska sredstva se razporejajo za namene, za katere so bila 
dana. Predlog delovnega programa in finančnega načrta krajevne 
skupnosti obravnavajo delovni ljudje in občani na svojih zborih, 

$$p:$ sprejme pa jih skupščina krajevne skupnosti. 

| | | | § USTAVA SR SLOVENIJE 
V členih 72, 73 in 74 vsebinsko opredeljuje pridobivanje in 

S S S S združevanje sredstev za zadovoljevanje potreb krajevne skupnosti 
in odločanje o njihovi porabi. Te določbe so tudi izhodišče in 

l£š§Š§£ podlaga za ureditev teh vprašanj v statutu krajevne skupnosti in v 
statutu občine. 

i l i KATERI VIRI IN SREDSTVA SO DOLOČENI ZA Fl-
WM NANCIRANJE PROGRAMA IN PLANA RAZVOJA 
§PJ KRAJEVNE SKUPNOSTI? 

To določa že 74. člen Ustave SRS, statut KS jih povzema v 140. 
členu, statut občine pa v 180. členu. Za zadovoljevanje in uresni-
čevanje določenih skupnih potreb in interesov ter opravljanje nalog 
delovni ljudje in občani v krajevni skupnosti ter v skladu s statu-

0$$$, tom KS oziroma občine združujejo svoja sredstva, ki jih prispevajo 
s samoprispevkom in delom ali pridobijo na drug način: 

— z delom dohodka, ki ga za zadovoljevanje skupnih potreb v 
krajevni skupnosti namenijo delavci TOZD z območja krajevne 
skupnosti, in TOZD, katerih delavci živijo na območju te krajev-
ne skupnosti. 

&?Š?$ — s sredstvi, ki se na podlagi družbenega plana občine, programov 
m pianov samoupravnih interesnih skupnosti in organizacij zdru-
ženega dela določijo za uresničevanje programa krajevne skup-
nosti in za zadovoljevanje komunalnih, socialnih in drugih po-
t r e D delovnih ljudi in občanov v krajevni skupnosti. 

— z delom davkov, taks in drugih davščin, zbranih na območju 
krajevne skupnosti, ki jih občina odstopi krajevni skupnosti za 

Š?š?i$iŠ uresničevanje njenih nalog v skladu s plani in programi razvoja 
l§i$Š$J krajevne skupnosti in občane. 

~ z dopolnilnimi sredstvi iz proračuna. 
~ s prostovoljno združenimi sredstvi družbeno političnih in drugih 

družbenih organizacij ter društev v krajevni skupnosti. 
— in z drugimi sredstvi (ta so podrobno nastala v 140. členu sta-

tuta KS). 
Za pridobivanje sredstev iz prve in druge alineje sklepa krajevna 

skupnost s temeljnimi in drugimi organizacijami združenega dela in 
skupnostmi družbene dogovore ter samoupravne sporazume. 

KDO RAZPOLAGA S TAKO ZDRUŽENIMI SREDSTVI? 
141. ČLEN STATUTA KRAJEVNE SKUPNOSTI DOLO-

| | | CA 
?;dj;;i:i:iŽS ..Krajevna skupnost razpolaga z lastnimi sredstvi samostojno ter 

jih z letnim finančnim načrtom razporedi glede na potrebe in 
W$8& skladno z letnim delovnim in razvojnim programom. 

Sredstva, ki jih krajevna skupnost zbere s samoprispevkom in z 
delom sredstev za uporabo mestnega zemljišča, so strogo namenska $£§1$ in jih ni mogoče uporabiti v druge namene." 

| | | | § 145. ČLEN STATUTA DOLOČA: 
„ Vsako leto krajevna skupnost sestavi finančni načrt in zaključ-

ni račun." 

§»x§$ — V tem sestavku je treba omeniti tudi zvezno resolucijo o na-
daljnjem razvoju krajevnih skupnosti na podlagi ustave SFRJ, ki 
opredeljuje krajevno skupnost kot nenadomestljivo obliko sa-
moupravnega organiziranja delovnih ljudi in občanov. 

_ N e nazadnje je treba omeniti tudi Zakon o skupnih osnovah 
svobodne menjave dela ki ureja uresničevanje menjave dela v 

W$$& krajevni skupnosti in določa, da s svobodno menjavo dela v 
krajevni skupnosti delavci v združenem delu, drugi delovni Ijud-
je in občani neposredno ali po organih krajevne skupnosti zago-
tavljajo uresničevanje svojih skupnih interesov in solidarnostno 
zadovoljevanje določenih osebnih in skupnih potreb na stano-
vanjskem področju, na področju otroškega varstva in socialnega 
skrbstva, na področju izobraževanja, zdravstvenega varstva, kul-

WM$$. t u r e i n tetesne kulture ter na drugih področjih svojega življenja 
dela v skladu s sprejetimi programi in planom krajevne skup-

nosti. Svoje potrebe na teh področjih zadovoljujejo s svobodno 
menjavo dela z delavci v temeljnih organizacijah in delovnih 
skupnostih, združenjih, družbenih organizacijah in društvih, ki 

^$1$$ izvršujejo storitve, izdelujejo proizvode, izvršujejo programe sto-
r ' t e v oziroma opravljajo določene dejavnosti za uporabnike iz 

$§3§x) območja krajevne skupnosti. ^ 

— Obrat Kovinarske na Do
tah pri Litiji povečuje število 
zaposlenih. Skupno število za
poslenih bo poslej 30. Vendar 
je to le etapni napredek v pove
čanju števila zaposlenih in pro
izvodnje. Pravi napredek si 
obrat obeta od postavitve nove 
proizvodne hale, ki je bila pred
videna že ob nastajanju obrata. 

V kolikor bo nova proizvodna 
hala zgrajenai v prvi polovici na
slednjega leta, proizvodnja pa 
povečana v drugi polovici na
slednjega leta, bodo doseženi 
načrti za hitrejši razvoj krajevne 
skupnosti in obrata. 

BOLJŠA 
ELEKTRIKA 

— Izgradnja nove transfor
matorske postaje in priključne
ga daljnovoda v Cerovici je v 
polnem teku. Letos jeseni bodo 
občani Cerovice, Sevška in dru
gih zaselkov v Zg. Jablaniški 
dolini že imeli normalno elek
trično napetost, ki je neobhod
na tako za gospodinjstva kot za 
gospodarstvo. 

BB V LITIJI 
— Beograjska banka je v Li

tiji odprla svojo agencijo. Pre-

pričani smo, da bo nova agenci
ja vzpodbudila občane in go
spodarstvo na opravljanje čim 
večjega števila denarnih zadev 
preko banke. Več o Beograjski 
banki bomo pisali prihodnjič. 

ASFALT 
PO PROGRAMU 

— Asfaltiranje cest v Kresri-
cah je bilo ob koncu meseca 
avgusta v polnem teku. Izredni 
napori krajevne skupnosti so 
obrodili sadove. Ceste iz pro
grama krajevne skupnosti so 
asfaltirane. Začasno neasfalti
rane pa so ostale še povezovalne 
ceste. V kolikor bo kredit, 
bodo tudi ta dela opravljena 
letos. 

VELIKO 
PRIPOMB 

— Pred nami je nova obrav
nava zazidalnega načrta :< Li
tijo — desni breg. Ob razpravi v 
prvi polovici leta je bilo toliko 
pripomb, da je nastal močno 
spremenjeni zazidalni načrt. 
Prav zaradi tega je prav, da mo
rejo občani ponovno v javni 
razpravi dati svoje predloge. Na 
desnem bregu v Litiji nastaja 
koncentracija prebivalstva v 
malem. Prav zaradi tega so pri
pombe in predlogi številni, raz
noliki in nasprotujoči. 

ELEKTRIKA 
ZA KMETIJE 

— V občini Litija je še nekaj 
gospodinjstev brez priključka 
na javno električno omrežje. 
Dve trdni kmetiji v Pustem Ce
rovcu, to je zaselek visoko nad 
križiščem v Veliki Reki sta med 
tistimi brez elektrike. Videti pa 
je, da ne bosta dolgo. S pomoč
jo krajevne skupnosti Gabrov
ka, Elektro Novo mesto in 
morda Skupnosti za pospeše
vanje kmetijstva, zlasti pa z last
nimi napori utegneta letos do
biti priključek na javno elek
trično omrežje. 

CILJ DOSEŽEN 
— Krajevna skupnost Vintar-

jevec je izpolnila svoj trdno in 
odločno zastavljeni cilj. Njihova 
cesta je asfaltirana do izpod ga
silskega doma. Zlasti po
membno pa je, da je dobila 
obrabno plast. Svet krajevne 
skupnosti in občani Vintarjevca 
imajo še številne plane, ki jih bo 
treba izpolniti v naslednjih 
letih, vendar je prvi in najvaž
nejši že skoraj izpolnjen. Skoraj 
zato, ker je treba urediti še 
bankine, signalizacijo in podob
no. 

SAMO ENA 
OZD Z IZGUBO 

— Gospodarstvo občine Li
tija je prvo polletje zaključilo 
dokaj ugodno. Izkazano izgubo 
je imel le TOZD Komunala GIP 
Beton Zasavje. Ker pa so po
slovni rezultati nekaterih delov
nih organizacij skopi, je Izvršni 
svet SO Litija sklenil posvetiti 
posebno pozornost takim de
lovnim organizacijam. Delovne 
organizacije, ki so v prvem pol
letju dosegle sicer pozitivne, 
vendar skromne rezultate, mo
rajo natančneje poročati o po
slovanju in gibanju proizvodnje 
v mesecu juliju in avgustu ter 
obrazložiti, katere aktivnosti 
bodo spremi jalev septembru ter 
do konca leta, da bodo poživile 
proizvodnjo. 

KONČNO 
RAZŠIRITEV 
CESTE 

— Obeta se razširitev ožine 
med Gradcem in Zg. Logom na 
republiški cesti Litija Ljubljana 
(pod Prehudnikom). 

Napovedana razširitev pa je 
odvisna od časa, ko bo Republi
ška skupnost bodočega izvajal
ca, da dela hitro izvaja. 

Postavitev semaforjev na 
obeh koncih ožine je bila opu
ščena zaradi pričakovanega bo
dočega močnega prometa in s 
tem povezanimi izbugami — ča
sovnimi in energetskimi. 

I. K. 

GOSPODARJENJE 
V PRVEM POLLETJU 1979 
UGODNEJŠI 
V prvem polletju tega leta smo v občini dosegli ugodnejše 
rezultate kot v istem obdobju preteklega leta. 

Celotni prihodek je v gospodarstvu porastel za 24,4 % 
in je bi l dosežen v višini 1.062.929 tisoč d in , medtem ko 
so porabljena sredstva v istem obdobju porastla za 23 % 
in so za 1 % zaostajala za rastjo celotnega prihodka. Na 
rast porabljenih sredstev je vplivala zlasti rast cen suro
v in, energije in storitev. 

Dohodek je letošnje polletje za 25 % višji in znaša 
328.775 tisoč d in . Dohodek na zaposlenega pa se je v 
občini povečal za 23 % in znaša poprečno 94.530 d in . 
Družbeni produkt je višji za 28 % in je za 8,5 % višji od 
planiranega, kar kaže, da bomo predvideni porast druž
benega produkta v tem letu presegli. 

V istem obdobju pa je v družbenih dejavnostih celot
ni prihodek porastel za 37 %, porabljena sredstva za 
27 %, dohodek za 46 % in čisti dohodek za 47 %. 

Čisti dohodek je bi l dosežen v višini 253.714 tisoč 
din, višji je torej ze 26 %, za prav tol iko pa so porastla 
tudi sredstva za osebne dohodke, ki so v čistem do
hodku predstavljala 75,6 % (lani 75,3 %), medtem ko je 
bi lo za poslovni sklad razporejenega 8,1 % d in , za re
zervni sklad 4 % čistega dohodka. Poslovnega sklada v 
prvem polletju niso povečale T O Z D Usnjarna, T O Z D 
Industirja apna, T O Z D Pletil ja, T O Z D Gradmetal in 
T O Z D Komunala. 

Število zaposlenih pa se je v gospodarstvu povečalo za 
1 %, tako gospodarstvo zaposluje 3478 delavcev, druž
bene dejavnosti pa 450 delavcev ali 5 % več. 

Na področju zunanje trgovinske menjave so Lesna 
industrija. Predilnica in Usnjarna uvozile za 186048 
tisoč din blaga, kar je za 25 % več. Istočasno pa se je 
izvoz povečal za 65 % in je bi l dosežen v višini 111310 
tisoč d in . Izvoz je v letošnjem letu močno povečala Pre
di lnica, ki je že dosegla letošnji plan izvoza. 

Rezultati gospodarjenja so razmeroma dobr i , kljub 
temu pa se v skoraj vseh organizacijah pojavlja problem 
denarnih sredstev, opaža se zmanjševanje likvidnosti in 
povečuje zadolženost gospodarstva. 

V Industriji apna Kresnice izvirajo iz razhajanja stro
škov in doseženih cen na tržišču oz. neurejenih dohod
kovnih odnosov. Dolgoročno izboljšanje položaja te 
T O Z D pa je povezano tudi z izgradnjo in ureditvijo suro
vinske baze v Kresnicah. 

T O Z D Usnjarna se srečuje s problemom surovin, saj 
so cene govejim kožam na tujih tržiščih močno porastle, 
na domačem trgu pa jih ni. Težave s surovino pa ima 
tudi T O Z D Gradmetal, saj so stroški izkoriščanja savske
ga gramoza močno porastli. 

Zaskrbljujoče je še vedno stanje v T O Z D Pleti l j i , ki je 
prav tako kot T O Z D I A K prvo trimesečje zaključila z 
izgubo. Vendar pa zadnji podatki kažejo, da se situacija 
v T O Z D Pletil j i izboljšuje. V tej T O Z D so tudi najnižji 
poprečni osebni dohodki v občin i . 

Prvo polletje je s slabšimi rezultati kot lansko prvo 
polletje poslovala tudi Splošna mizarska delavnica Ga
brovka. 

Z izgubo je prvo polletje zaključila T O Z D Komunala. 
Prikazana izguba je bila dosežena v višini 227.000 din. 
Negativno poslovanje je bi lo doseženo v enotah vodo
voda, vzdrževanja cest, odvažaja smeti in javne raz
svetljave. Dejanska izguba pa je nekol iko nižja od prika
zane, če upoštevamo tudi neplačano realizacijo. V 
T O Z D Komunal i nastalo izgubo pojasnjujejo s prenizki
mi cenami, kar pa je le del resnice. Prav gotovo je po
trebno loči t i objektivne in subjektivne faktorje, ki so 
vplivali na take rezultate, zato pa je potrebno izdelati 
analizo organizacije in stroškov po posameznih enotah. 

Gospodarjenje v prvem polletju je obravnaval tudi 
izvršni svet skupščine občine. Opozor i l je na neskladja 
med gospodarstvom in družbenimi dejavnostmi, ki niso 
v skladu s predvidenimi okviri razvoja v letu 1979 in ki 
smo jih sprejeli z resolucijo o izvajanju srednjeročnega 
plana občine Li t i ja v letu 1979. Imenoval pa je tudi 
komisijo, ki bo podrobneje prouči la gospodarsko si
tuacijo v vseh organizacijah združenega dela, kjer se po
javljajo večje težave v gospodarjenju. v j d a R e p j n a 



O K R O 
M I Z A 

Tokrat smo se za našo 
okroglo mizo lotili nekoli
ko nenavadne teme. Vzro
kov za preplah ni, vendar 
pa je problem narkomanije 
prisoten v Litiji. Številčni 
podatki so si zelo naspro
tujoči. Enotno mnenje 
vseh sodelujočih je, da je 
učinkovita edino le pre
ventiva in večja skrb za 
mlade ljudi. 

Mnenja navzočih so v 
zapisu strnjena in zapisana 
kot enotna stališča na po
samezna vprašanja. 

SO v I 
GLASILO OBČANOV: 

„Po Litiji se širijo razne go
vorice o uživalcih mamil, ki 
se zbirajo na določenih me
stih in uprizarjajo tudi 
prave orgije. Koliko je res
nice na tem? " 

Točnih podatkov o tem 
v Litiji nimamo, ker je tudi 
težko opredeliti, kdo je 
uživalec mamil in kdo ne. 
Nekateri samo enkrat po
skusijo in nato prenahajo. 
Zavisi pa tudi od tega, kaj 
uživajo. „Trdih" drog (he
roin itd.), ki so veliko bolj 
pogubne kot „mehke (ha
šiš, marihuana, LDS itd.) v 
Litiji nismo zasledili." 

GLASILO OBČANOV: 
,,fcdo pa se „fiksa" v Liti
ji?? ; : e\ 

Pojav vsekakor ni mno
žičen. Obstajajo dve ali tri 
manjše skupine, ki se jim 
občasno priključijo tudi 
drugi. To so predvsem mla
di ljudje pod 25. leti." 

GLASILO OBČANOV: 
„ Katera mamila se pojavlja
jo v Liti/i? " 

„Gre za mehke droge, v 
glavnem pa za pojav uži
vanja tablet z alkoholom." 

GLASILO OBČANOV: 
„Kje dobijo mamila? " 

„Kakšnih organiziranih 
kanalov seveda ni. Posa
mezniki pa jih kupijo v 
glavnem izven države, v Ita
liji, Španiji, Angliji itd. To 
se lahko vidi tudi po poto
vanjih v druge države." 

GLASILO OBČANOV: 
„Kje so vzroki, da se (mla
di) ljudje odločajo za ma
mila? " 

„Tu so mnenja nekoliko 
deljena. Nekateri menijo, 
da je to izključna posledica 
slabosti posameznika, drugi 
vidijo vzroke v premajhni 
angažiranosti staršev in 
šole, tretji pa vidijo vzrok v 
tem, da v Litiji mlad člo
vek preprosto nima kaj po
četi? ! To zadnje mišljenje 
je seveda precej sporno." 

GLASILO OBČANOV: 
„Kaj menite o tem pojavu 
glede na to, da bijemo bit
ko- za čim večjo ustvarjal
nost, delavnost, stabilizaci
jo itd? " 

„S tega stališča je po
polnoma nekoristno pose
danje teh skupin in izredno 
škodljivo predajanje mami
lom ; nespremeljivo. Veči
na teh ljudi sploh ni zapo
slena, se ne šola, skratka 
nima urejenega življenja. 
Kar brez volje in ciljev ži
votarijo tja v en dan." 

GLASILO OBČANOV: 
„Pa se ne da nič ukre
niti? " 

„Saj smo jih že nekaj
krat preiskali, pa nismo nič 
našli, ker zalog ne nosijo s 
seboj. Težko pa je tudi 
ugotoviti, kdo je uživalec, 
ker to zahteva posebne 
krvne preiskave!" 

GLASILO OBČANOV: 
„Sliši se, da je teh ljudi v 
Litiji 30, nekateri govorijo 
o številki 60, socialna služ
ba pa ve samo za dva pri
mera. Kako to? " 

„Socialna služba je do
bila samo dva primera v 
obravnavo, ker so prišla 
obvestila oz. prijave o 
tem." 

GLASILO OBČANOV: 
„Pa starši vedo za to? " 

„Pri tem so velike teža
ve, ker se nekateri starši 
nočejo sprijazniti z resnico 
in zato tudi ne sodelujejo, 
če pa jim starši stoje ob 
strani, pa se seveda ne da 
kaj prida storiti, da bi se ti 
ljudje spremenili? " 

GLASILO OBČANOV: 
„Bi jih bilo možno odvaditi 
uživanja mamil? " 

„Pri zasvojenih s trdimi 
drogami je to skoraj ne
mogoče. Tak človek je ob
sojen na propad, na pre
zgodnjo smrt, že v mladosti 
predstavlja velik družbeni 
in socialni problem. Morda 
je le eno desetino možno 
odvaditi. Pri mehkih dro-
gah so možnosti za ozdra
vitev večje." 

GLASILO OBČANOV: 
,J\li mislite, da bi bilo kaj 
boljše, če bi v Litiji imeli 
več športnih in kulturnih 
objektov, mlečno restavra
cijo itd.? " 

„Tištim, ki se za mamila 
odločijo zaradi dolgčasa, bi 
morda pomagalo. Tistim, 
ki pa so slabiči, pa ne po
maga še tako visok družbe
ni standard." 

GLASILO OBČANOV: 
„Katera so tista kritična 
leta, ko se lahko mlad člo
vek odloči za takšno 
škodljivo brezciljno življe
nje? " 

„Nekateri že v osnovni 
šoli, zato bi morali tam 
temu problemu posvečati 
mnogo večjo pozornost." 

GLASILO OBČANOV: 
„ln kaj naj bi storili? " 

„Gre za to, da se otrok 
navaja na stalno angažira
nost oz. zaposlenost s ko
ristnimi dejavnostmi, v ka
terih najde zabavo, sprosti
tev in pridobivanje korist
nega znanja. Svobodne 
aktivnosti v šolah kot 
športne, kulturne, tehnične 
itd., mnogo premalo anga
žirajo otroka." 

GLASILO OBČANOV: 
„Za to > so potrebni uspo

sobljeni voditelji, trenerji, 
inšpektorji, mentorji itd., 
učitelji ne zmorejo vsega. 

„Teh je nedvomno pre
malo. Premalo pa je tudi 
športnih objektov < b šolah 
in tudi na splošno. Premalo 

je tudi kulturnih dejav
nosti, tehnične pa so v Li
tiji sploh nerazvite." 

„GLASILO OBČA
NOV: „Kaj misli o tem ob
činska konferenca ZSMS 
Litija? " 

„To je hud problem. 
Nam gre za vsakega posa-

in še kje, ti ljudje pa po
tem kar posedajo, nočejo 
delati in se predajajo svo
jim užitkom." 

„To je vsekakor družbe
no škodljivo in nesprejem
ljivo. Kakšnih ostrejših 
ukrepov niti ne moremo 

Razgovoru za okroglo mizo so prisostvovali: 

— Širok Joža — socialna delavka 
— Derstvenšek Anton — komandir PM Litija 
— dr. Lebinger Pavle, - direktor TOZD Z V Litija 
— Marjan Kahne - sekretar OK ZSMS Litija 
— Marjeta Agrež - predstavnica OK ZSMS Litija 
— Jelka Valenčič - predstavnica 0 0 RK Litija 
— Slavko Urbič — član uredniškega odbora Glasila 

občanov 
Razgovor vodil in zapisal: Tine Brilej, gl. in odg. 
urednik Glasila občanov 

meznika. Toda že zasvoje
nega in navajenega brezde
lja, zasanjanosti in ne
ustvarjalnega življenja je 
zelo težko spremeniti." 

GLASILO OBČANOV: 
„So razna kazniva dejanja v 
Litiji tudi posledica uživa
nja mamil? " 

„Da, tudi ta vzrok je 
prisoten." 

GLASILO OBČANOV: 
„Ljudje pravijo, da do tega 
prihaja zato, ker nam je 
predobro? " 

„Naš standard je res v 
nenehnem vzponu. Samo, 
tako bogati pa vendarle 
nismo, da bi lahko mirno 
gledali, kako se nekateri 
predajajo brezdelju in 
mamilom, večina pa je de
lavna in ustvarjalna. Pri 
tem je premalo samo zgra
žanje in obsojanje. Potreb
ne bi bile skupne akcije 
tako socialne službe, mili
ce, staršev, šol, društev in 
sploh celotne družbe. O 
tem bi se morali v Litiji 
čimprej dogovoriti." 

GLASILO OBČANOV: 
„Nekateri med vami ste za
govorniki trde roke pri re
ševanju teh problemov? " 

„Bolj energično in mor
da tudi trdo bi se morali 
obnašati predvsem starši." 

GLASILO OBČANOV: 
„Ne vem, kateri izraz bi 
uporabili, ali žalostno, ali 
škodljivo ali celo neumno, 
da Predilnica rabi delovno 
silo, prav tako Gradmetal 

izvajati nad temi ljudmi, saj 
včasih izgleda tako, kot da 
bi bili skoraj zaščiteni." 

GLASILO OBČANOV: 
„Kje dobijo denar za življe
nje in tudi za mamila? " 

„To je posebno vpraša
nje. Med njimi vlada ne
kakšna solidarnost, če kdo 
pride do denarja, v neka
terih primerih pa so celo 
starši tisti, ki zavestno mi
žijo in se vztrajno izogibajo 
temu, da bi priznali, da je 
njihov sin ali hči takšen. 
Seveda zaradi tega dobijo 
denar tudi dOma." 

GLASILO OBČANOV: 
„Kaže, da ne moremo priti 
do čisto jasnih predstav, 
vzroka in ukrepov, ki so 
povezani s tem. Kako pa je 
alkoholizem povezan z uži
vanjem mamil? " 

..Alkoholizem je v tem 
trenutku nedvomno mnogo 
bolj pereč in razširjen druž
beni, socialni in gospodar
ski problem kot narkoma
nija. Alkohol je praktično 
dostopen vsakomur." 

GLASILO OBČANOV: 
„Kje?" 

..Predvsem v trgovinah, 
kjer je še cenejši. Večina 
naših gostiln pa je tako ali 
tako prirejena za pitje. Tu 
pri gostilnah bi morali ven
dar že nekaj storiti, saj jih 
večina živi zgolj od alkoho
la." 

GLASILO OBČANOV: 
„Glede uživalcev mamil 
vendar še vedno bolj a/i 
manj ugibamo o njihovem 
številu in drugih podatkih. 
Zakaj? " 

„Tu bi bilo potrebno 
večje sodelovanje občanov, 
ki naj bi na soc. službo ali 
milico prijavljali svoja opa
žanja. Ko bomo prišli do 
točnejših podatkov, jih 
bomo posredovali tudi v 
javno objavo." 

GLASILO OBČANOV: 
„Kakšne podatke? " 

..Tudi imena in priimke 
uživalcev mamil." 

GLASILO OBČANOV: 
„Kaj bi priporočali star
šem? " 

..Naj vendar z otroki 
več delajo, jih zaposlijo in 

Prihodnjič 
na 3. strani 

VSE 
O R E F E R E N D U M U 

za III. občinski samo
prispevek, ki bo 11. 
11. 79 

naj jih ne zanemarjajo s 
tem, da jih venomer pušča
jo same." 

GLASILO OBČANOV: 
„ln šolam? " 

„Da bi si vzeli več časa 
za preventivne akcije. Pred
vsem z razgovori o škodlji
vosti težkih posledicah uži
vanja mamil za zdravje in 
družbo." 

Zal se iz šole ni nihče odzval našemu vabilu, pa so 
tako nekatera vprašanja ostala še bolj nerazčiščena kot 
sicer. Upamo pa, da bo ta razgovor, skrajšano zapisan na 
tej strani, morda le vzpodbudil k resnejšemu razmišljanju 
o tej problematiki, predvsem pa h konkretnim ukrepom 
za preprečevanje razraščanja tega družbenega zla. 

K PRISPEVKU „OKROGLA M I Z A " 
Gotovo ne moremo prav vseh mladih ljudi, ki se 
zbirajo tam okrog šole, vrtca in košarkarskega igriš
ča jemati kot uživalce mamil. Tudi krivce za to je 
težko opredeliti, saj ne moremo vsega naprtiti star
šem, šoli, soc. službi in še komu. 
Vendar pa moti tole: na tem razgovoru so bile 
omenjene tudi številke o morebitnih uživalcih 
mamii, ki pa nikakor niso skladne s tistimi, ki jih 
navaja socialna služba. Ta namreč razpolaga samo s 
podatkom, da so dva primera obravnavali. 
Ne samo navzoči v razgovoru za okroglo mizo, tudi 
drugi, pa so mnenja, da bi socialna služba vendarle 
lahko kaj več storila pri tem, ne da obravnava zgolj 
tiste primere, ki so že povsem očitni. Morda bi so
cialna lahko tudi sama evidentirala posamezne pri
mere, se povezovala s starši, šolami, OZD, mladin
skimi organizacijami itd. Skratka, da bi na terenu 
ugotavljala stanje, ker samo z delom v pisarni ne bo 
veliko uspehov. Mar ne? 



NIČ NAS NE 
SMO 

Približuje se čas, ko bomo morali tudi v naši 
občini v praksi preizkusiti dosedanje napore pri 
dograjevanju obrambnih priprav, izvajanih v okvi
ru akcije „Nič nas ne sme presenetiti 79" — Naj
bolj odgovorni organi za vodenje in usklajevanje 
obrambnih priprav v občini so sprejeli predlog 
krajevnih skupnosti Litija levi in desni breg, da v 
teh krajevnih skupnostih v praksi preizkusimo, 
kako smo pripravljeni za primer nenadnega letal
skega napada na mesto Litija in okoliške kraje. 
Gre za takšne obrambne ukrepe, ki so v praksi 
zelo podobni tistim, ki bi jih izvajali tudi ob na
ravnih in drugih nesrečah. 

Predpostavka oz. ocena nevarnosti, pod katero 
bomo izvajali omenjene akcije, ima svoje zgodo
vinsko in realno izhodišče med dogodki iz NOB, 
ko je naše mesto doživelo večkrat letalske na
pade. 

Tokrat prvič v praksi in v tako velikem obsegu 
preizkušamo delovanje vseh vojnih organov ob
činskih institucij in pa krajevnih skupnosti. Pre
izkušnja nam bo pokazala, kako imamo priprav
ljene obrambne načrte za primer takšne nevar
nosti in še posebej, koliko in kako so o ukrepih, 
ki jih predvidevajo ti načrti seznanjeni občani na
šega mesta. Ali znamo uporabljati zaklonišča? 
Vemo, kje so zborna mesta za evakuacijo? Je 
čas, predviden za evakuacijo, realen? Kako bodo 
evakuirani občani, ki so nepokretni? Znamo ži
veti brez elektrike in vode v svojih stolpnicah? 
Imamo potrebne zaloge hrane in zdravil? Imajo 
enote narodne in civilne zaščite dovolj opreme? 
Je ta oprema pravilno razdeljena? So dovolj izšo
lane in usposobljene za izvajanje akcij? Poznamo 
potrebne alarmne znake? Imamo organizirano 

zdravstveno službo? Se hišni sveti zavedajo, kako 
pomembni so seznami prebivalcev? Zakaj niso 
izdelani in nameščeni ob vhodih v hiše. Kako 
bomo ugotavljali, kdo vse je bil v trenutku na
ravne ali druge nesreče prisoten v eni ali drugi 
stolpnici ob Rozmanovi cesti. Skratka, za vse, 
prav vse bo in je v tem trenutku veliko nalog, in 
veliko jih je potrebno rešiti še pred akcijo. 

Vsi načrtovalci in izvajalci obrambnih priprav 
v krajevnih skupnostih bodo morali v praksi ugo
toviti, kako so njihovi vojni organi usposobljeni 
za avtoritativno vodenje življenja in dela občanov 
v izrednih življenjskih razmerah. Odmisliti bodo 
morali pomoč vojnih obveznikov, ki bi v teh tre
nutkih z orožjem v roki preprečevali prodor so
vražnikovim enotam. Občani pa se bodo morali 
zavedati, da so njihova življenja in premoženje v 
veliki meri odvisni od njihove discipline, ter hi
trosti izvrševanja ukrepov organov krajevnih 
skupnosti in družbenopolitičnih skupnosti. 

Kaj pa ostale krajevne skupnosti in organi
zacije združenega dela. Vsaka bo za sebe planirala 
in izvedla praktični preizkus ene izmed obramb
nih nalog. Vendar nekaj nalog bo le skupnih. V 
praksi bo potrebno preizkusiti formiranje parti
zanske baze, njenega delovanja, oskrbe in pa se
veda tudi zavarovanja. Organizacije združenega 
dela pa bodo v praksi preizkusile, kako nadalje
vati s proizvodnjo v teh pogojih. 

Tako torej, naloga je pred nami, imamo dovolj 
moralne moči, opreme in znanja, da jo uspešno 
opravimo. Vsi načrtovalci obrambnih priprav 
menijo, da to zmoremo, vendar do sedaj so na ta 
vprašanja vedno najbolj odgovorile takšne in po
dobne preizkušnje. U. S. 

N E V A R N I H ! 
V Sloveniji vsako leto pora

bimo v gospodinjstvu na stotine 
milijonov dinarjev za v razna 
farmacevtska sredstva proti ne
všečnostim, za razne masaže in 
proti bolečinam razna zdravila, 
za šampone, detergente za pra
nje perila in posode, detergente 
za Čiščenje poda, parketa, po
hištva, razne kreme za čiščenje 
čevljev, razne lake za lase in 
druge sprave. 

Nobeno od navedenih sred
stev pa ne nosi oznake 
„M RT VAŠKE G L A V E " , oziro
ma označitev za strupeno ali 
požarno nevarno snov, ali na
lepko „STRUP". Ti in še sto
tine drugih raznovrstnih prepa
ratov in drugih sredstev, ki so 
neogibno potrebni v sodobnem 
gospodinjstvu, so vsako leto 
vzrok številnim primerom za
strupitev, od katerih skoraj 
polovico odpade na otroke v 
starosti do pet let. 

Napravimo majhen pregled 
našega inventarja v naših shram
bah, omaricah, policah, kjer 
shranjujemo razna zdravila, 
tablete, razne kreme in druga 
čistilna sredstva. Če bi jih od
stranili in vrgli proč, kaj bi se 
zgodilo? Napravili bi brez dvo
ma korak nazaj, vračali bi se v 
primitivno stanje, kajti nave
deni proizvodi so zelo koristni 
in nekateri od njih celo nujno 
potrebni! Toda nesreče in 
zdravstvene okvare, ki lahko 
nastanejo v zvezi z njimi, terjajo 
od nas, da se naučimo, kako ta 
sredstva zadržati v svoji bližini 
in se pri tem ne izpostavljati 
nevarnostimki groze ne samo 
otrokom, marveč tudi odraslim. 

Ali se lahko naučimo in pri
lagodimo zahtevi varnosti in 
odgovornosti za ogroženost, če 
sredstev ne odstranimo? 

To je mogoče, strokovnjaki 
trdijo na podlagi ugotovitve o 
nesrečah v gospodinjstvu in o 
zdravstvenih okvarah, da bi 
lahko kar 95 % vseh primerov 
nesreč in zastrupitev preprečili, 
če bi se ljudje zavedali nevarno
sti. Vemo, da se nekateri ljudje 
izpostavljajo nevarnosti pred
vsem zato, ker ne poznajo var
stva, ker ne poznajo najosnov
nejših varstvenih ukrepov, s 
katerimi bi preprečili nesrečo 
in se raje zanašajo na svojo sre
čo, namesto da bi bili pozorni, 
kaj se lahko zgodi. 

Kako in zakaj je prišlo do 
nesreče? 

Mati je pomotoma slučajno 
»mešala pralni prašek v hrano 
:a svojega dojenčka, ker je bil 
Kalni prašek na isti polici, kot 
to tudi drugi prehrambeni pro

izvodi, iz katerih je gospodinja 
pripravljala hrano za svojo dru
žino. 

Štiriletna deklica je pojedla 
33 tablet aspirina, zato ker so 
bile tablete razmetane v predalu 
nočne omarice vsevprek in niso 
bile v originalni škatlici, marveč 
tudi v škatlici za bonbone. 
Otrok'je mislil, da so v škatlici 
bonboni in jih je jedel. 

Mož je ponoči vstal, da bi 
vzel sirup proti kašlju, popil pa 
je sredstvo za čiščenje laka z 
nohtov. 

V temi je segel po sirupu, 
ker je mislil, da je tam kot 
vedno. Namesto sirupa pa je 
zagrabil za stekleničko, v kateri 
je bila omenjena tekočina. 
Stekleničke so bile podobne, pa 
je prišlo do zamenjave. 

Če opazujemo dogajanje doma v 
družini , pridemo kmalu do ugotovi
tve, da je največ zastrupitev otrok, 
zlasti majhnih, niso pa izjema tudi 
odrasli, ki zaradi določenega nereda 
in površnosti primejo za strup na
mesto za sredstvo, ki ga trenutno 
rabijo. 

Otroci jedo vse, kar j im pride 
pod roke in tudi pijejo, ali posku
šajo, ker v svoji glavici misli jo, da se 
da z vsem posladkati. Jedo kremo za 
čiščenje čevljev, za odrasle ni okus
na, dočim nekaterim otrokom to 
diši in misli jo, da jedo čokolado ali 
puding. Tud i pijejo radi, pil i so črni
jo, aceton, alkohol , kolonjsko vodo, 
olje za mazanje dojenčkov ipd. 
Otroci tudi radi ližejo npr. svinčni
ke, barvice, kroglice proti moljem in 
druga dezinfekcijska sredstva. 

Otrok, ki je shodi l , se prične 
vzpenjati, prej kot to lahko opazijo 
starši. Zato je tak otrok veliko bolj 
izpostavljen nevarnostim, ker na
enkrat doseže in odkriva nove tajno
sti življenja. Otrok star manj kot 
eno leto je še najmanj izpostavljen 
nevarnostim saj še ne more daleč 
poseči, doč im enoletni otrok, ki že 
sam hodi in se začenja vzpenjati, 
prime vsako stvar, če jo le doseže. 

Kuhinja in kopalnica sta zelo 
nevarna prostora, saj podatki kaže
jo, da se 40 % vseh nesreč pripeti 
prav v kuhinjah in kopalnicah. Ne
varni prostori sb tudi spalne sobe, v 
katerih drže ljudje oziroma hranijo 
razne medikamente proti glavobolu 
in nespečnosti. Tu je zastrupitev cca 
20 %, v dnevnih sobah pa je zastru
pitev in drugih nesreč okol i 10 %. V 
kopalnicah nastajajo zastupitve in 
nesreče zaradi raznih kopel i , dodat
no pa je mnogo padcev v tem pro
storu zaradi polit ih in z raznimi 
detergenti in drugimi mastnimi 
snovmi onesnaženih tal. 

Mnogo kemičnih in farma
cevtskih proizvodov je med 
sredstvi, ki jih navadno uporab
ljamo v gospodinjstvu lahko 
strupenih, vendar nimajo ozna
ke nevarnosti na etiketi, npr. 
strup ali požarno nevarne. Če 
niste prepričani, da je določeni 
proizvod nevaren in da ogroža, 
potem morate ravnati tako, kot 
da je označen z mrtvaško glavo 

in prekrižanimi kostmi. Pri tem 
zlasti upoštevamo, da zdravila, 
ki jih po navodilih zdravnika 
uživamo v določenih dozah in v 
določenem času niso nevarna, 
lahko postanejo smrtno nevar
na, če jih vzamemo preveč ali 
pa jih dobijo v roke otroci. 
Treba je vedeti, da so mnoga 
zdravila kar prijetnega okusa. 
Zato so otroci zmožni pojesti 
ali popiti polno stekleničko 
takšnega zdravila v tekočini ali 
v tabletah kot bonbone. Zelo 
pogosto se pripetijo zastrupitve 
tudi takrat, če so strupene ali 
zdravju škodljive snovi na voljo 
osebam, ki jih ne bi smele prije
mati in so nametane ali razlo
žene po vseh mogočih in nemo
gočih poličkah in kotih (npr. za 
deratizacijo glodalcev). Treba je 
vedeti, da otroci brskajo povsod 
po stanovanju, po dvorišču in 
kleteh in da vzamejo v usta in 
pojedo vse, kar jim pride pod 
roke na tleh, na mizi pod umi
valniki alj celo v mamini ročni 
torbici. Če pridete na obisk k 
družini, ki nima majhnih otrok, 
ne dopustite svojemu otroku, 
da bi brskal po stanovanju te 
družine. " Ne pustite svojega 
otroka brez nadzorstva. Zakaj? 
Ker navadno take družine (brez 
otrok ali majhnih otrok) ne ra
vnajo tako strogo pri čuvanju 
ali pospravljanju lekarniških ali 
drugih kozmetičnih preparatov, 
sredstev za čiščenje sprave v itd. 
ker se pač zanašajo, da so odra
sli dovolj pametni in previdni. 

Tudi na požarno varnost ne 
smemo pozabiti, na tem podro
čju še nismo vsega naredili, da 
ne bi prišlo do nazaželenih po
sledic. Tu bi opozoril predvsem 
pozabljive gospodinje, ki se jim 
večkrat prismodi ali zgori hrana 
v loncu na prižganem elektri
čnem ali plinskem štedilniku. 
Pri takem vžigu se razvije veliko 
dima in strupenega plina CO 
(ogljikov monoksid) le-ta je že v 
majhnih količinah v zraku zelo 
nevaren za zastrupitev oseb, ta 
plin lahko povzroči celo smrt. 

Tudi na plinske štedilnike in 
na plinske jeklenke ne smemo 
pozabiti, zato bodite pazljivi, 
da ne bo prepozno. 

ZV. 

Tudi znanje pridobljeno v tečajih nege bolnikov bo koristilo v 
akcijah NNNP. (Foto: Zofka) 

VODA ZA LITI^Iiiil« 
IN ŠMARTNO § 
Poleg doslej raziskanih vi- ^^:§:gi;: i : ; ; ;:^^^^^^^^^ 
rov pitne vode v Jablanici SiŠ-i;:!^ 
in na levem bregu Litije :j:j:j:j:Š:̂  
(Graško polje) so bile izve-
dene tudi preiskave vode v 
Reka Gozdu. SS:!:!:!:^ 

Preiskavo vode v Reka Gozdu je izvedel Zavod S R S za zdravstveno varst
vo, ki je junija letos posredoval tudi analize bakteriološke preiskave ter 
f izikalne in kemijske izvide. Vs i izvidi so bil i pozit ivni, torej voda v Reka 
Gozdu je dobra. 

Tudi količine vode so zadostne, saj je po 5-tedenski suši pretok na enem 
izviru bil 14 litrov na sekundo, na drugem pa celo 42 litrov na sekundo. T o 
pa je zadostna količina vode za Lit i jo in Šmartno tudi za daljše obdobje, saj 
je sedanja potrošnja v Lit i j i in Šmartnem 20 litrov na sekundo. 

Zajetje v Reka Gozdu bo gravitacijsko oziroma s prostim padom brez 
dovajanja dodatne energije. Višinska razlika bo 65 m. 

Komunalna skupnost Lit i ja je dela pri izgradnji tega vodovoda odstopila 
delovni organizaciji V G P Hidrotehnik iz Ljubljane. Projekt zajetja in cevo
voda do Lit i je bo izdelan do 15.10. letos, projekt za rezervoar na Sitarjevcu 
in pr ik l jučkov na obstoječi vodovod pa do 1. 2. naslednjega leta. 

Vrednost celotne investicije je 27 mil i jonov din, voda pa bo iz novega 
zajetja pritekla predvidoma do oktobra naslednjega leta. 

Lit i jani in Šmarčani bomo tako lahko brez skrbj, da nebo vode zmanjkalo, 
kot se je to primerilo pred nedavnim. 

V razpravi je delovni osnutek 
družbenega dogovora o usmeritvi 
Delavske univerze Lit i ja pri organi
ziranju in financiranju raznih oblik 
izobraževanja. 

Delovni osnutek predvideva de
javnost Delavske univerze na po
dročju izobraževanja ob delu, za 
delo in družbenega izobraževanja. 
Vse obl ike izobraževanja naj bi po
tekale v tesni povezavi z organiza
cijami združenega dela oz. na podla
gi njihovih interesov in potreb, kar 
bodo izkazale s svojimi kadrovskimi 
načrt i . 

Delavska univerza bo tudi nosilec 
usmerjenega izobraževanja v dislo
ciranih oddelkih za kovinsko, lesar
sko in usnjarsko-krznarsko stroko. 

Podpisniki družbenega dogovora 
bodo organizacije združenega dela, 
SIS za izobraževanje, družbenopoli
t ične organizacije, klub samouprav-
Ijalcev in Skupščina občine Lit i ja. 
Družbeni dogovor opredeljuje tudi 
načine financiranja posameznih 
obl ik izobraževanja. 

T.B . 

Tine Brilej, dosedanji sekre
tar O K SZDL Litije, je bil ime
novan za člana Izvršnega sveta 
SO Litija, odgovornega za ka
drovske zadeve. 

Izvršni svet SO Litija je pred
lagal, da se za v. d. načelnika za 
občo upravo, družbene službe 
in proračun imenuje Majda 
Kralj, zaposlena v obč. upravi 
kot referent za zadeve borcev. 

POŠTNI NABIRALNIK 
Občani Rozmanovega trga v 

Litiji so postavili vprašanje, 
zakaj na Rozmanovem trgu ni 
poštnega nabiralnika, kljub 
temu, da tu živi največ obča
nov Litije. 

Pošta Litija je pojasnila, da 
so poštni nabiralniki za Rozma
nov trg že naročili in da bo v 
kratkem postavljen na ustrezno 
mesto. 

KDAJ TELEFON? 
Občani novih stanovanjskih 

hiš na levem bregu Litije so se 
zanimali za možnost pridobitve 
telefonskega priključka. 

V PTT Litija dajejo nasled
nje pojasnilo: telefonsko cen
tralo v Litiji razširjamo in bomo 
lahko le po razširitvi centrale 
omogočili telefonske priključke 
občanom na levem bregu Litije. 
Letos še ni računati na to, dru
go leto pa mislimo, da obstajajo 
možnosti. 

USPEŠEN I S T i l l i l l l l 
Delovna organizacija Istra-benz ima 40 bencinskih servisov, med njimi pa 

je litijski eden izmed najuspešnejših. 

Pri prodaji goriva skozi agregat na zaposlenega v litrih je litijski servis z 
52.099 litri na 11. mestu med 40 servisi, pri prodaji dodatnega asortimana 
pa na 6. mestu z 19.920 din na zaposlenega. 

NOVICE 
IZ KMETIJSTVA 
PREMIJE ZA 

Vsi rejci govedi še vedno ne 
vedo, da so upravičeni v leto
šnjem letu do premije za prive
zovanje telet za pitanje. Premija 
znaša 1.000,00 din za vsako pri
vezano tele. Del premije v višini 
550,00 din je zagotovljen iz 
proračuna SRS in Ži 
vinorejskega pospeševalnega 
sklada Slovenije, nadalje pa je 
sklenjen sporazum med Me
sarijo in prekajevalnico Litija in 
zadrugo, po katerem zagotovi 
Mesarija preostali del premije v 

Krompirja bo letos dovolj in tudi lep bo. (Foto: GO) 

višini 450,00 din za vsako prive
zano tele.i 

Vsak rejec je upravičen do 
premije za pospeševanje pitanja 
telet v 1979. letu, če priveze 
teleta v teži do 100 kg in se v 
zadrugi pogodbeno zaveže, da 
ga bo spital do teže, da se pri 
bikcih pridobi najmanj 260 kg, 
pri telicah pa najmanj 220 kg 
mesa. Rejec lahko uveljavi pre
mijo, če se v pogodbi zaveže, da 
bo dopitana teleta dobavil za
drugi po dnevni ceni, ki bo na 
dan dobave v veljavi. 

Za vse rejce je dolžna zahtev
ke za premijo vlagati zadruga, 
za letošnje leto sta določena le 
še 2 roka za vlaganje zahtevkov, 
in sicer: 

— 20. oktober 79. je rok za 
vsa teleta, vključena v pogodbe
no pitanje v mesecih julij, 
avgust in september; 

— 20. januar 1980 pa je rok 
za vsa teleta, vključena v po
godbeno pitanje v mesecih 
oktober, november in decem
ber. 

Pogodbe sklepa pospeševalna 
službi v zadrugi. 

Vse rejce, ki imajo, oz. bodo 
imeli do konca letošnjega leta 
teleta za privez v teži do 
100 kg, prosimo, da pravočasno 
sklenejo v zadrugi ustrezno po
godbo, in sicer za oktobrski rok 
najpozneje do 15. oktobra, za 
januarski pa do 15. januarja 
1980. V nasprotnem primeru 
zadruga premije zanje ne bo 
mogla uveljaviti. 

Vsem rejcem, ki so sklenili 
pogodbe za pitanje telet v 1. 
polletju, bomo premije do 15. 
t.m. nakazali na hranilne knji
žice pri zadružni hranilno-kre-
ditni službi, kjer jo ob priliki 
lahko dvignejo. L D 



Z OBISKA 
DELEGACIJE ZSS 
V KATALONIJI 

Ivan Godec 

Najtehtnejše informacije o 
organiziranosti katalonskih de
lavcev v boju proti buržoaziji 
smo dobil i med izčrpnim po
govorom z vodstvom delavskih 
komisij Barcelone. Po prihodu 
na sedež njihove organizacije so 
nam pripravili kratke informa
tivne pogovore v strokovnih sin
d ikat ih: prometa, tekstila in ko
vinarjev. Opazil i smo množico 
obiskovalcev, ki so čakali po 
hodnik ih. Kasneje smo na po
govorih ugotovili, da so to de
lavci — člani delavskih komisij, 
ki prihajajo po razne nasvete v 
zvezi z nerešenimi vprašanji in 
krivicami, ki se jim dogajajo. 
Skupno smo ugotovil i , da take 
množice konkretnih opravil v 
vodstvu barcelonskih delavskih 
komisij ne bodo mogli dolgo 
zdržati. Obenem so ponosni, da 
se člani tako množično oglašajo 
pri njih, a to kaže tudi na pre
majhno razvitost dela v sekcijah 
delavskih komisij v podjetjih. 

O tem, koliko članov delav
skih komisij je med barcelonski
mi delavci, nismo mogli dobit i 
povsem točnega podatka. Pri
bližne ocene kažejo, da imajo 
med člani 35 % vseh delavcev. 
Takoj po legalizaciji so imeli 
izredno velik porast članstva. 
Pravijo, da je bilo razlogov za to 
več. Najpomembnejša sta dva: 
mnogo delavcev je misl i lo, da 
gre za obvezno včlanjevanje kot 
je to veljalo v času frankizma za 
njegove „ver t ika lne" sindikate; 
na drugi strani pa je mnogo de-

(II.) 
vlagati in ga v skladu z našimi mož
nostmi postopoma obnavljati in bo-
gatiti. . 

Mojca 

IVAN GODEC 

lavcev bilo prepričanih, da gre 
za organizacijo, ki bo predvsem 
le organ pomoči in so bili po 
prvih stikih razočarani. Zelo 
odkri to so nam govorili tudi o 
težavah in organizacijskih po
manjklj ivostih, ki so krive tudi 
za zmanjševanje članstva v zad
njem letu. 

Glede vsebine dela v delav
skih komisijah, torej v sekcijah 
v podjetjih, ki imajo svoj izvršil
ni organ, imenovan izvršni svet, 
so še zelo nezadovoljni. Glavno 
vprašanje, ki prevladuje tako pri 
sklepanju pogodb z delodajalci 
kot tudi ob vsakodnevnih na
sprotjih z delodajalci in vlado, 
je pogajanje o mezdah. Z uspehi 
niso zadovoljni. Povedali so pri
mer, da ocenjujejo porast živ
ljenjskih stroškov v letu 1978 
za 16,5 %; vlada je odobrila 
13 % povečanje mezd; sindikati 
pa so uspeli izborit i 14%. Ni
kakor pa ne uspejo poseči v iz
boljšanje na drugih področj ih 
življenja delavcev. Zdravstvo, 
šolstvo in druga pomembna 
vprašanja niso uspeli spremeniti 
na bolje niti z ostrejšimi obli
kami boja. Tudi s stavkami ne. 

Zakonodaja se v glavnem še 
ni spremenila in veljajo zakoni 
iz časa frankističnega režima. 
Sindikatom tako ni ostalo dru
gega, kot da uporabijo vsako 
najmanjšo možnost, ki so jo do
voljevali že prejšnji zakoni. Tak 
primer je pravica voljenega 
predsednika posameznega sindi
kata v komite podjetja, da je v 
mesecu 40 ur odsoten z dela 
zaradi dolžnosti v zvezi s sindi

kalno aktivnostjo. V barcelon
skih podjetjih je v teh komitejih 
pet do šest tisoč delegatov, kar 
vendarle predstavlja veliko 
množico neposrednih delegatov 
in aktivistov, ki bi ob še bolje 
organiziranih akcijah lahko 
imeli večje uspehe. Vedno so 
nam sproti razložili, da je štiri
desetletna diktatura pustila 
težke posledice v zavesti delav
cev in da so morali mnogo 
aktivnosti začenjati povsem na 
novo, kljub temu, da je bilo sin
dikalno gibanje pred špansko 
državljansko vojno že močno 
razvito. 

Na naše vprašanje, kaj so 
strateški cilji borbe delavskih 
komisij, so podobno kot v sin
dikatih drugih zahodnih kapi
talističnih družb odgovarjali, da 
sindikat ni pol i t ična organizaci
ja in njihova borba sega le do 
bližnjih ciljev v okviru obstoje
čega sistema. 

Sprehod 
po barcelonski rambli 

Že ob prihodu v Barcelono 
in nato skoraj vsak večer smo 
šli na kratek sprehod po rambli. 
To je neke vrste avenija, ki pelje 
iz centra mesta v smeri morja. 
Gre za široko prometnico, ki 
ima na vsaki strani enosmerno 
cesto, vmes pa je mnogo prosto
ra za pešce. Na posameznih od
sekih ramble so specializirane 
prodajalne. Po tem, kaj te trgo
vinice prodajajo, se imenujejo 
tudi deli ramble: rambla rož, 
rambla živali i td. Posebej za
nimive so prodajalne živali, kjer 
je mogoče dobit i na desetine 
različnih živali, od ptičev 
pevcev do opic. Te trgovine so 
odprte vso noč. Večer in noč 
pa sta na rambli tudi najbolj 
zanimiva. Ponosno so nam Ka-
talonci razlagali, da je čilski 

pesnik Pablo Neruda dejal, da 
ni lepše ramble na svetu od 
barcelonske. Obenem pa so 
pošteno povedali, da je on opi
soval ramblo v dvajsetih letih 
tega stoletja. Vzdušje je res 
nekaj posebnega in enkratnega. 
Malo spominja na naš dalma
tinski korzo. Vendar je treba 
upoštevati, da gre za več kot 
tr imil i jonsko mesto in da to 
vpliva na raznovrstnosti in origi
nalnost tega dela Barcelone. Del 
ljudi sedi ob pi jači , nekaj jih 
postava in pričakuje nekoga, s 
komer so zmenjeni, a ta seveda 
ni bil točen; večina pa se jih 
sprehaja in živahno pogovarja. 
Vt is sem imel, da se jih prese
netljivo dosti med seboj pozna, 
kar je pripisati latinskemu na
činu zgovornosti in pripravlje
nosti na klepet. Promet na 
rambli počasi upada okol i 
druge ure zjutraj in zamre šele 
tja proti četrt i uri . Kmalu po 
peti se že ponovno odpirajo 
kioski s časopisi in začenja se 
novo družabno življenje na 
rambli. Nisem videl mnogo 
sveta, a rad verjamem Nerudi, 
še posebej zato, ker v njegovih 
časih čudovitega vzdušja na 
rambli niso moti l i avtomobili s 
svojim rohnenjem. 

Na našo-pobudo in ob po
polni podpori vodstva delavskih 
komisij smo se srečali tudi s 
predstavniki U G T . Bi l i smo na 
njihovem sedežu, kjer v lepih 
prostorih deluje vodstvo barce
lonske in katalonske Generalne 
zveze delavcev (UGT) . Glede na 
svoje cilje in povezanost s socia
l istično partijo (PSO E) niso 
pokazali veliko volje in veselja 
za sodelovanje z našimi sindi
kati, pa smo jim vseeno rekli , 
da naj njihova študijska delega
cija obišče Slovenijo. Vabi lo so 
sprejeli. 

LOVSKI M 
Čeravno so minevali dopustniški 

dnevi, vse le ni lenarilo. Prav sredi 
poletja — 21. julija, smo pridobil i 
lovski muzej na gradu Bogenšperk. 
D A imamo tudi v naši občini svoj 
lovski muzej, ki naj bi postopoma 
prerasel v celovit prikaz lovstva v 
občini , seimamozahvalitivsem 7 lov
skim družinam iz naše občine (Dole 
pri Li t i j i , Gabrovka, Kresnice, Li t i ja, 
Šmartno pri L i t i j i , Polšnik in Vače). 

Vse lovske družine so se zavestno 
vkl juči le v to akcijo in s polno pri
pravljenostjo in delom dale velik pri
spevek k oživljanju gradu, ki ne bo 
namenjen samo turistom, temveč bo 
pomemben učni kabinet mladim 
lovcem pri njihovi vzgoji, kot tudi 
šolski mladini pri konkretizacij i 
učnega programa. Saj muzej krasijo 
najlepše in najzanimivejše lovske 
trofeje vseh lovcev občine, ki so bi l i 
v začetku skleptični in so le neradi 
dajali svoje trofeje. Kasneje, ko pa 
so videli, da je to organizirano in 
lepo, pa je bi lo trofej dovolj. K obo
gatitvi muzeja je s podarjenimi tro
fejami pripomogel tudi tov. Stane 
Dolanc. 

Otvoritev muzeja je bila na pred
večer praznika ob obletnici vstaje 
slovenskega naroda in ob partijskih 
jubilejih, ustanovitve in delovanja 
komunistične partije Jugoslavije, 
SKOJ-a in revolucionarnih sindika
tov ter drugih obletnic revolucionar
nega dela naše partije. Pripravili so 
bogat in lep program ob odl ični 
akustiki na dvorišču gradu. Sodelo
vali so zasavski lovski rogisti in 

-šmarski pevski oktet. Pozdravne be
sede je spregovoril predsednik odbo
ra za pripravo muzeja tov. Urbane 

-Rihard, pozdravni govor pa sekretar 
Občinske konference Z K S Lit i ja, 
tov. Pintar. Orisal je pomen prazno
vanja 22. julija, pot trpljenja, ki ga 
je prehodilo slovensko ljudstvo 
skupaj z vsemi narodi in narodnost
mi Jugoslavije do končne svobode. 
Kr i t ično je ocenil sedanjost razvoja 
in dela v občini in nakazal smernice 
tudi za prihodnsot. Najlepše pa so 
mi zvenele njegove misl i : ,;Resnična 
svoboda ni vrednota, ki bi jo bi lo 
mogoče dobit i v dar, temveč se je 
treba zanjo bojevati." 

Torej tudi naša bogata kulturna 
dediščina kot je grad ni dovol j , 
treba je nanj misl i t i , zanj skrbeti. 

Jernej Kaplja, prvi predsednik 
OLO Litija te dni praznuje 
80-letnico. (Foto: GO) 

23. avgusta letos je Jernej 
Kaplja iz Litije praznoval visok 
življenjski jubilej — 80-letnico. 
Bogata je njegova življenjska 
pot. Aktivno je sodeloval v 
obeh svetovnih vojnah, ob 
koncu I. svetovne vojne pa se je 
pod Maistrovim vodstvom borit 
za našo severno mejo. Med 
NOB, kjer je bil sam aktiven 
borec v Kamniško Zasavskem 
odredu, je izgubil dva sinova -
partizana. Od mladih let, kol 
sam pravi, je bil zaposlen v Pre
dilnici, kjer je bil predsednik 
delavskega sveta in predsednik 
sindikalne podružnice. Starejši 
občani se bodo spomnili, da je 
bil tov. Jernej prvi predsednik 
občinskega ljudskega odbora 
Litija. 

Čestitkam k njegovemu viso
kemu jubileju se pridružuje tudi 

Glasilo občanov. 
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KRAJEVNAMN1 SKUPNOSilil SAVA §111! 
OTVORITEV CESTE 

bodo dela stekla v pr ičetku septem
bra. 

Otvoritev Športnega doma predvi

devamo v prihodnjem letu, ko bo 
klub praznoval 10-letnico delovanja. 

Številne zastave so naznanjale 
slovesen trenutek. Bi lo je 30 . junija 
1979 ob 15. uri. Pred spomenikom 
N O B na Savi smo se zbrali Številni 
občani. 

Zbral i smo se, da smo skupno 
proslavili našo veliko delovno zma
go; zaključek del na modernizacij i 
in asfaltiranju občinske ceste Sava — 
Ponoviče — Lit i ja. 

skupnost iz združenih sredstev. 
V času izgradnje druge faze mo

dernizacije ceste v dolžini 4800 m je 
prišlo do podražitev v višini za mi
lijon starih d in. Ta sredstva mora 
zagotoviti krajevna skupnosti. 

Za nas pomeni otvoritev asfalti
rane ceste od Savskega mostu do 
železniškega prelaza v Ponovičah 
posebno veliko delovno zmago. 

Asfalt je stekel proti Savi (Foto: 60) 

Prvi v občini smo se leta 1973 
odloči l i na referendumu za uvedbo 
krajevnega samoprispevka v višini 
1 % za obdobje 5 let, to je od 1. 1. 
1974 do 3 1 . 1 2 . 1978. 

Program samoprispevka je bi l za
stavljen zelo smelo in je obsegal: 
— modernizacijo občinske ceste 

Sava — Ponoviče — Lit i ja 
— obnovo električne napeljave v 

Ponovičah 
— asfaltiranje ceste skozi vas Sp . 

Log in napeljavo javne razsvetlja
ve 

— izgradnjo vodovoda v Lešah. 
S prvim združevanjem sredstev iz 

krajevnega samoprispevka sredstev 
za urejanje komunalnih zadev ter z 
udeležbo občanov v delu in denarju 
smo realizirali: 
— izgradnjo vodovoda v Lešah 
— ureditev javne razsvetljave na Sp. 

Logu 
— obnovo električne napeljave v 

Ponovičah 
— modernizacijo ceste skozi vas 

Sava v skupni dolžini 1300 m. 
Premalo je bi lo zbranih sredstev 

za realizacijo vseh naših načrtov in 
sprejetih obveznosti iz programa 
prvega samoprispevka, zato smo se 
odloči l i in izglasovali drugi samopri
spevek v višini 1 % za obdobje na
daljnjih 5 let — to je do konca leta 
1982. 

Po načrtovanju pritoka sredstev 
naj bi v petih letih zbrali 134 milijo
nov starih dinarjev. Za ta in za manj
kajoča sredstva smo s sodelovanjem 
samoupravne komunalne skupnosti 
najeli kredit z obveznostjo, da manj
kajoča sredstva v višini 55 mili jonov 
starih din poravnamo po letu 1982 
iz zbranih sredstev v tretjem samo
prispevku. Kot opredeljuje spora
zum samoupravne komunalne skup
nosti je 45 % vrednosti investicije 
prispevala samoupravna komunalna 

Samoupravni komunalni skupno
sti smo tudi že predlagali, da moder
nizira odsek od železniškega pre
hoda do Lit i je, da bi tako po uredi
tvi avtomatskih zapornic lahko cesta 
v celoti služila svojemu namenu. 

Vsem krajanom, ki so s svojimi 
prispevki prispevali k temu uspehu, 
posebno pa še t ist im, ki so s svojim 
delom na kakršenkoli način pripo
mogli k realizaciji, iskrena hvala. 

Ta delovna zmaga pa nas ne sme 
uspavati v bodoče. Če se ozremo na 
izpolnjevanje planov, potem lahko 
ugotovimo, da se počasi pribl ižu
jemo tudi k pr ik l jučku T T centrale 
k avtomatskim centralam, da pa 
nam iz srednjeročnega plana ostane 
nerealizirano še: 
V asfaltiranje ceste skozi vas Sp . 

Log , kar je naše obveznost še iz 
programa prvega samoprispevka 

— Ureditev pokopališča na Savi 
— dograditev gasilskega doma. 

Največja želja krajanov je v bo
doče: zgraditi proizvodni obrat, ki 
bi dajal zaposlitev občanom. Na
loge, ki so pred nami, so velike, zato 
se moramo nanje dobro pripraviti. 
Predvsem je potrebno oživeti delo 
samoupravnih interesnih skupnosti. 

Poleg tega so naloge KS usmerje
ne v razna področja dela: S L O , so
cialno skrbstvo, telesna kultura, 
izobraževanje, otroško varstvo, 
kmetijstvo in druga. Naloge bomo 
opravili le, če bomo vsi krajani, vsak 
na svojem področju vestno izpolnje
vali zaupane naloge. 

Žel im poudarit i potrebo po enot
nosti nas vseh v stalni borbi , da vse 
sedanje pridobitve obdržimo, in da z 
akcijami, kakršna je bila naša pri 
modernizacij i ceste, gradimo za vse 
nas boljše življenjske pogoje in na
dalje še močnejše strnemo naše cilje, 
delo in skupno srečo. 

Angelca Ocepek 

KRAJEVNA^HPll 
SKUPNOST̂ ^̂ M KRESNICE ^^^B 
MODERNIZACIJA CEST 

Koncem avgusta smo uresničili 
dolgoletne želje krajanov Kresnic po 
ureditvi cest v kraju. V preteklem 
letu je bi l izglasovan samoprispevek, 
kjer so se krajani odloči l i za samo
prispevek za modernizacijo cest. 
Program je predvideval asfaltiranje 
cest v Kresnicah in v odsekih poti 
spodnjemu in zgornjemu Kresniške-
mu vrhu. V skladu s f inančnimi 
možnostmi so bile urejene najbolj 
obremenjene ceste v dolžini 
2700 m. 

Finančna sredstva za ta del mo
dernizacije cest so prispevali krajani 
v višini 900.000 d in , 300.000 d in 

T O Z D Industrije apna Kresnice, pre
ostali del sredstev pa je v obl ik i kre
dita prispevala Samoupravna ko
munalna skupnost Lit i ja. Ker ta 
sredstva niso zadoščala za dokonč
no ureditev cest, so krajani s prosto
voljnim delom prispevali več kot 1 
mil i jon N D . S tem so krajani po
novno izkazali svojo privrženost do 
sodelovanja na skupnih akcijah, s 
katerimi si ustvarjajo sodobnejše 
pogoje za bivanje v svojem kraju. 
Pred odborom za modernizacijo cest 
pa je še naloga modernizirati ostali 
del cest, ki je vključen v program 
samoprispevka. 

GRADNJA ŠPORTNEGA 
DOMA NK APNAR 

Dejavnost N K A P N A R je bila do 
sedaj močno ovirana zaradi pomanj
kanja prostorov za preoblačenje in 
umivanje igralcev po vadbah in 
tekmah. Zlasti neprijetno so se po
čut i l i gostujoči igralci, ki so iz Kre
snic odhajali premočeni in umazani. 
Upravni odbor kluba je že pred 
dvema letoma imenoval gradbeni 

odbor za izgradnjo prepotrebnih 
garderobnih prostorov. 

Ker so se člani kluba odloč i l i , da 
mora gradnja bit i legalna, torej v 
skladu z vsemi pridobljenimi soglasji 
in gradbenim dovoljenjem, je to 
nekoliko odmakni lo pričetek grad
nje. 

Po pogodbi z gradbeno operativo 

ODLAGALIŠČE SMETI 
Končno smo tudi v Kresnicah 

prišli do lokacije za ureditev pre-
potrebnega odlagališča smeti. Pri
stojni organ skupščine občine Lit i ja 
je ob soglasju ŽG Ljubljana izdal 
pozit ivno soglasje za ureditev sme

tišča ob železnici v „Pošebalovi 
jami " . Neurejeno smetišče je doslej 
onemogočalo vsako pobudo za č i 
ščenje okol ja, ker v kraju ni b i lo 
ustreznega prostora za odlaganje 
smeti oz. odpadkov. 

KRAJEVNI PRAZNIK 
Krajevna skupnost Kresnice 

praznuje svoj krajevni praznik 21 . 
septembra. Na ta dan so partizanske 
enote izvedle napad na žandarme-
rijsko postojanko v Kresnicah. 

Letošnje praznovanje bo še po
sebej slovesno, ker se vkl jučuje v 
praznovanje proslave P O G O N IK 79 
ter delovnih uspehov krajanov pri 
urejanju svoje KS . 

DPO v kraju so sprejele zelo širok 
program praznovanja, kamor se 

vkl jučuje tudi akcija N N N P in bodo 
v njej aktivno sodelovali skoraj vsi 
krajani. 

Program vsebuje prikaz dela ga
silskega društva, nastop nogome
tašev N K Apnar, kulturni program 
pevskega zbora Svoboda in kulturni 
program mladine ob tabornem 
ognju. Praznovanje bomo zaključi l i 
s slavnostno sejo skupščine KS in 
DPO ter otvoritvijo nove moderni
zacije cest. 

KRAJEVNA1 
SKUPNOSTI 
GABROVKAl 

Nova moderna cesta proti Gabrovki se vije med prijetnimi zelenimi 
griči. Gabrovki se tako še bolj odpira okno v svet. (Foto: GO) 

LITIJANI NA 
BLANCU 

Planinsko društvo Litija je za 
svoje člane v mesecu avgustu organi
ziralo vzpon na Mont Blanc. Organi
zacijske, tehnične in kondicijske pri
prave pa so trajale od meseca marca 
dalje. Pridružili so se nam tudi pla
ninci iz Hrastnika in Dola pri Hrast
niku. Skupno število udeležencev je 
tako narastlo na 23. 

Iz Lit i je smo s svojimi avtomobil i 
krenili na skoraj 2.000 km dolgo 
pot v soboto, 11 .8 . 1979, ob 3. uri. 
Popoldne smo prispeli do našega 
prvega cilja Cervinie (2006 m), od 
koder smo naslednji dan naskočili 
Breithorn (4165 m). Vzpon na ta 
vrh je bi l planiran za pripravo orga
nizma na višino. 

V ponedeljek smo prestopili 
mejo med Italijo in Francijo skozi 
predor pod Mont Blancom. V po
poldanskem času smo si v campu 
postavili šotore in se pripravili za 
vzpon. 

V torek, 14. 8. 1979 zjutraj smo 
pričeli z osvajanjem našega cilja. Z 
gondolo smo se povzpeli do višine 
1794 m. Ker so nedeljski turisti 
zasedli vse razpoložljive! sedeže v 
zobati železnici, smo si vzpon po
daljšali za dobro uro hoda in seveda 
tudi za 500 m višinske razlike. Prvi 
dan smo hodil i le po ogromnih skla
dih granita. T o monotono hojo je 
prekini lo le strmo in dolgo snežišče. 
Prečkanje je bi lo zelo nevarno za
radi padajočega kamenja. V razma
hu pol ure smo na tem odcepu videli 
tri nesreče. 

Popoldne ob 15.30 so tudi zadnji 
udeleženci prispeli do koče Goutier 
(3817 m), kjer smo kot sardine 
prenočevali na tleh jedilnice (ta 
postelja stane 100 din). 

V sredo, 15. 8. 1979, smo se ob 
0.15. uri pričeli pripravljati za na
skok strehe Evrope. Zanimiv je bil 

pogled na premikajočo kolono lučk, 
ki so se pomikale v temi navzgor. 
Ob 4. uri smo bil i pri bivaku Val lo t 
(4362 m). Po enournem poč i tku in 
prvih sončnih žarkih so se naše 
naveze pričele borit i z višino in vi
šinskimi težavami želodcev, glavo
bolov itd. Prva naveza je osvojila vrh 
Mont Blanca (4807 m) ob 7. ur i , 
zadnja pa pol ure kasneje. Na vrh je 
prispelo 16 udeležencev vzpona, 
članov Planinskega društva Lit i ja pa 
6. Na vrhu je sledilo obvezno foto
grafiranje. 

Kmalu smo se pričele spuščati po 
isti poti do bivaka, nato pa ure in 

V javni razpravi je predlog 
dopolnitev urbanističnega 
programa občine Litija, ki 
predvideva-** tudi nova 
območja za gradnjo počit
niških hišic. 

Doslej so takšna območja v 
KS Vače (Slivna in nad Kleni-
kom, KS Litija - d /V . vrh, 
Širmanski hrib), KS Polšnik 
(Tepe, Preveg), KS Dole (Jele
nje, Zagozd, Gradišče), KS 
Gabrovka (M. Gora, Štorovje, 
Gobnik), KS Primskovo (Sliv-
no, Mihelca) in KS Vintarjevec 
(Jazbine, Grilovec). 

Krajevne skupnosti pa so 
predlagale še nova zazidalna 
območja in sicer: KS Vače 
(razširitev na Slivni), KS Jevni-
ca (Gojišče), KS V. štanga (V. 
in - Štanga), KS Št. Poljane 
(Jastrebnik, Ščit, Dragovško), 
KS Primskovo (Pusti Javor, 
Stara gora, Vinji vrh),vKS Pol
šnik (Mamolj, Lošč, Žamboh, 
Šumnik, Konjšica, Stransk1 vrh, 
Dolgo brdo, Zglavnica) in KS 
Kresnice (Kresniški vrh). 

Predlog, ki zajema manjvred
na zemljišča za zazidavo s po
čitniškimi hišicami, bo v javni 
razpravi en mesec. 

Urbanistična služba v Litiji 
meni, da bi bilo potrebno izde
lati nekaj tipskih načrtov za 
počitniške hišice, ki bi se vklap-
Ijale v okolje, saj nekateri se
danji primeri kažejo, da po
samezni graditelji postavljajo 
popolnoma neprimerne tipe 
hišic v posamezna okolja. 

Urbanistična služba tudi 
meni, da je zazidava Pustega 
javorja nekoliko sporna, saj bi 
počitniške hišice tu porušile 
naravno krajino.'Še bolj sporno 
pa je področje Lošča al T Ame
riko, kot imenujejo domačini 
dolino Pasjeka v KS Polšnik, saj 
je to področje š,e nedotaknjeno 
in bi bilo škoda spremeniti na
ravni izgled tako lepe doline. 

": : T. B. 

MIZARSTVO 
G A B R O V K A 
PRIPOROČA 

• 

vsem individualnim 
graditeljem, delovnim 
in družbenim organi
zacijam, da pri njih 
pod ugodnimi pogoji 
nabavijo serijsko in iz
ven serijsko stavbno 
pohištvo. 

ure prek ledenika Bossons. Prečka
nje ledenika je bilo zelo nevarno, 
ker so bile številne razpoke pokrite s 
snegom, vendar nas je vodja vzpona 
Savšek Janez varno popeljal do 
Chamonixa. 

Takoj po prihodu v Chamonix ob 
16.30 nas je zmoči l dež, ki nam je 
nagajal do doma. Zvečer smo se 
zbrali v bližnjem gostišču, kjer smo 
zali l i naš podvig z dobrim francos
kim vinom. Naslednji dan pa smo se 
razdelili v več skupin in se posto
poma vračali domov, obogateni z 
novimi izkušnjami. 

An ica Mohar 

Člani PD Litija na vrhu Mont Blanca (4807 m), od leve-proti 
desni: zgoraj Savšek Janez (vodja vzpona), Dernovšek Marko, Lozej 
Boris; spodaj: Mohar Anica (vodja priprav) in Brodar Marjan, ter 
fotograf H ost ni k Lojze. ' < 



I Z P O S T A J 

IZSILJEVANJE 
V KRIŽIŠČU 

Dne 8 / 7 - 1 9 7 9 ob 18.30 v kri
žišču v Lit i j i niso delovali semaforji. 
Vozn ik osebnega avtomobila Šef kija 
A N D A N A G I Ć je pripeljal po Ljub
ljanski cesti proti križišču na Pono-
viško cesto. Pri tem se ni dovolj pre
pričal, če to lahko varno stori in ko 
je zapeljal v sredino križišča, mu je 
iz desne strani iz smeri mostu pripe
ljal z osebnim avtomobilom Janez 
K O P R I V N I K A R . K o j e K O P R I V N I -
K A R opazil osebni avtomobil v kri
žišču, je takoj začel zavirati, vendar 
mu nesreče ni uspelo preprečiti in je 
S prednjim delom svojega vozila t rč i l 
v desno stran avtomobila, ki ga je 
vozil A N D A N A G I Ć . Pri tem je 
A N D A N A G I Ć E V O vozilo obrni lo 
za 180 stopinj in je obstalo obrnje
no proti Ljubljanski cesti. Pri ne
sreči sta se sopotnika Niko la M A R I 
N O V I C in Jože R E P O V Ž, lažje te
lesno poškodovala, materialna škoda 
na obeh vozil ih pa znaša pribl. 
22.000,00 d in . 

POVZROČIL NESREČO 
IN POBEGNIL 

Dne 2 0 / 7 - 1 9 7 9 ob 22,25 je po 
Graški cesti v Lit i j i vozi l osebni 
avtomobil Branko U Č A K A R . Za
radi neprimerne hitrosti ga je pri hiši 
št. 43 v desnem ovinku zaneslo v 
levo, tako da je vozil po levi strani 
20 m, nakar ga je zaneslo nazaj na 
desno, kjer se je zaletel v osebni 
avtomobil, ki je bi l parkiran ob cesti 
nasproti hiše št. 43 . UČAKAR je 
takoj po trčenju zapeljal nekaj me
trov vzvratno, nato na odpeljal na
prej v smeri Ljubljane. K o so ga 
izsledili, je nesrečo priznal. Na oško-
dovankinem vozilu je pri tem pov
zročil za 30,000,00 din materialne 
škode, na svojem pa za 10.000,00 
din. 

SMRT POD KOLESI 
TRAKTORJA 

Dne 30 /7-1979 ob 12.50 je Jože 
K O T A R z ženo in sinom nalagal 
seno na enoosno pr ikol ico, ki je bila 
priključena traktorju. K o je bi lo 
delo opravljeno, je s traktorjem 
zapeljal po klancu navzdol in izklju
či l reduktor. Traktor je takoj začel 
pr idobivat i , na hitrosti, zato je 

- K O T A R zavij levo na pobočje ob 
cesti, kjer se je traktor prevrnil in z 
levim zadnjim kolesom pod seboj 
pokopal voznika, ki je poškodbam 
podlegel na kraju. Njegova žena, ki 
je med vožnjo stala na pr ik l jučku za 
hidravliko, in sin, ki se je peljal 
zadaj na pr ikol ic i , sta že pred ne
srečo izskočila in tako ostala nepo
škodovana. 

NESREČI 
Z UDELEŽBO OTROK 

V mesecu avgustu smo zabeležili 
2 hudi prometni nesreči, v katerih 
sta bila udeležena otroka. V prvem 
primeru je otrok—pešec nenadoma 
skočil na cesto pred osebni avto
mobi l in pri tem dobi l hude telesne 
poškodbe, v drugem pa je otrok— 
kolesar s kolesom t rč i l v ob cesti 
parkirani tovornjak in obležal hudo 
telesno poškodovan. 

NEZAKONITA VSELITEV 
Sibija ORAŠČANIN stanuje z 

Adenom H A S A N I in dvema otroko
ma v najemniškem stanovanju v 

Spodnjem Hot iču . Ker s stanova
njem nista zadovoljna, sta 
4 / 7 - 1 9 7 9 okol i 20. ure odšla v 
Li t i jo, da bi se prepričala, če je na 
Trgu na Stavbah res neko stanovanje 
nezasedeno. Z vitr ihom sta odprla 
vrata, stanovanje pregledala in ga 
ponovno zaprla in odšla. Oči tno 
jima je bi lo všeč, saj sta se naslednji 
dan okol i 19,30 ure v to stanovanje 
vselila. Kasneje o izselitvi nista ho
tela ničesar slišati, zato sta bila na 
podlagi sklepa o dovolitvi izvršbe 
dne 24/7—1979 prisilno izseljena na 
svoje stroške. Tudi kazen na sodišču 
jima ne uide. 

VLOMILI V KEGLJIŠČE 
V noči na 2 / 8 - 1 9 7 9 so se Miro

slav ČEŠEK, Franc O M A H N A in 
Anton B R O D A R odloči l i in zme
nil i , da bodo vlomil i v Kegljišče. T o 
jima je seveda tudi uspelo, in sicer 
sta v notranjost prišla ČEŠEK, in 
O M A H N A skozi straniščno okno, 
medtem ko je B R O D A R zunaj stra-
ži l . Odnesli so za 3.360,00 din ciga
ret, pijače in denarja. 

S PONAREJANJEM 
DO DENARJA 

Drena. B ILN IJA je imela na svoji 
hranilni knjižici vloženih le 16,80 
din. Zato je radiralainprepisovalašte-
vilke in tako znesek povečala na 
9.486,80 d in . Hotela je na banki 
dvigniti 9.000,00 din. Zaradi slabega 
ponaredka ji to ni uspelo. 

IZKORISTILA 
PROSJAČENJE 

V začetku meseca avgusta je 
Angela G A R T N E R prišla v Li t i jo v 
naselje Romov na obisk k svojemu 
sinu. Dne 9/8—1979 se je napotila v 
Malo Kostrevnico in tam po hišah 
prosjačila za hrano in denar. K o je 
prišla do hiše S. K., se ji je zdelo da 
ni nikogar doma, zato je vanjo zlezla 
kar skozi odprto okno iz terase. V 
spalnici je v škatli našla 1.500,00 
d in , jih vzela in takoj nato odšla. 

KRŠITVE JAVNEGA 
REDA IN MIRU 

Dne 5/7—1979 je že v popoldan
skih urah Peter G R U B E L N I K z 
družbo popival v Šmartnem na tak 
način, da so po pijačo hodil i v trgo
vino. K o so trgovino zaprl i , so bil i še 
vedno žejni in vsi skupaj že močno 
vinjeni. Odšli so v gostilno M A J O 
L I K A , kjer so od natakarice zahte
vali pi jačo. Pojasnila natakarice, da 
vinjenim ne streže z a lkoholom, 
G R U B E L N I K ni in ni razumel, kar 
naprej je vztrajal pri postrežbi in 
grobo žalil ter zmerjal natakarico. 
Tud i tega, da jo bo čez dva dni ubi l , 
v kol ikor on in družba ne dobijo 
pijače, ji ni pozabil povedati. K o je 
ugotovil, da natakarice z nobeno 
stvarjo ne prepriča, jo je prijel za 
obe roki in jih začel zvijati, pri tem 
pa jo vseskozi vztrajno zmerjal. Nje
govi prijatelji so ga pri tem sicer 
mir i l i , zato je začel zmerjati in žaliti 
tudi nje. Preden je s pomočjo obča
nov zapustil lokal, je v lokalu razme-
tal še vse stole, nato pa z razbija
njem nadaljeval tudi zunaj na terasi. 
Iz bojazni, da se bo vrnil nazaj v 
lokal, so uslužbenci morali M A 
JO LI K O zapreti že ob 21. uri. 

Dne 2 2 / 7 - 1 9 7 9 ob 18,30 sta se 
Mehmedalija BEČIĆ in Mujo R A -
MIĆ srečala v Restavraciji POŠTA v 

Tako beleži „prehitreže" MULTANOVA 

Lit i j i . Mehmedalija je izzival Muja, 
češ da je močnejši od njega, zato sta 
se stepla. V pretepu je RAMIĆ oble
žal na tleh, BEČIĆ pa ga je prijel za 
glavo in z njo udarjal ob betonska 
tla ter mu pri tem prizadejal lahke 
telesne poškodbe. RAMIĆ je iskal 
zdravniško pomoč v Z D Lit i ja, kjer 
so ga zaradi poškodb napoti l i , da gre 
z vlakom v ljubljansko bolnišnico. 
Pred odhodom se je oglasil ponovno 
na POŠTI z namenom, da bi popil 
kavo. K o je to p i l , mu je za hrbet 
prišel M E H M E D A L I J I N brat Šalim 
BEČIĆ in ga z roko začel pretepati. 
Pri tem je Mujo RAMIĆ prijel za 
nož jedilnega pribora, ki ga je v tem 
trenutku mimo nesla natakarica 
nekemu gostu in z njim začel ma
hati proti BEČIĆU, vendar ga ni 
zadel. Delavci mil ice, ki so prišli 
ponovno v intervencijo, so R A M I -
ĆA napotil i na vlak za Ljubljano, 
kamor je imel napotnico, medtem 
ko so Salima BEČIĆA odpeljali na 
P M , kjer je ostal v posebnem prosto
ru do iztreznitve. 

Dne 2 0 / 7 - 1 9 7 9 se je R A V N I 
K A R Dane v Jevnici vmešaval v 
neke meritve parcele in navzoče 
žalil ter jih oviral pri delu. Nato je 
odšel pred hlev, kjer je bila I. M . in z 
nožem — bajonetom mahal proti 
njej. S tem bajonetom je tudi 
3/8—1979 prišel na železniško po
stajo v Jevnico. Hodi l je po peronu 
in grozi l , da bo z njim zabodel od

pravnika vlakov. Po postaji je kričal 
in zmerjal razne občane. Za oba 
primera bo odgovarjal pred sodni
kom za prekrške, ki ima tudi dokaz
ni material—odvzeti bajonet. 

Dne 5 / 8 - 1 9 7 9 sta na Kegljišču 
popivala Jože Z A I Č E K in Danilo 
POŠEBAL. Ker se nista mogla spo
razumeti, čigavih je 20,00 d in , ki so 
bili na miz i , sta se stepla. Navzroči 
gostje so ju pomir i l i in pobotal i , 
vendar sta se že med potjo iz lokala 
premislila in ponovno začela z med
sebojnim obračunavanjem. Mi l ičn i 
ki , ki so prišli v intervencijo, so ju 
pomiri l i tako, da so Z A I Č K A odpe
ljali na P M , POŠEBALA pa napotil i 
v Z D Lit i ja zaradi nuđenja zdrav
niške pomoči , t.j. prebite ustnice ob 
pretepu. 

PROMETNA VARNOST 
- KRŠITVE CPP 

V preteklih mesecih je bi lo dob
ljenih kar 18 voznikov, ki so vozil i 
motorno vozilo v vinjenem stanju, 
17 voznikov za vožnjo z motornim 
vozi lom ni imelo ustreznega vozniš
kega dovoljenja in 44 kršiteljev, ki 
so vozi lo kolo z motorjem brez 
znanja ozr. potrdila o znanju CPP. 
Kazen za te prekrške bo vsakemu 
posamezniku zaupal sodnik za pre
krške. 

Zadnje čase je vse več prometnih 

TOZD „GRADMETAL" Litija objavlja naslednja prosta dela 
oziroma naloge: 

1.2 VODJE GRADBIŠČ 
Pogoj: 

srednja ali višja izobrazba gradbene smeri ter najmanj štiri 
oz. dve leti delovnih izkušenj 

2. 10 KLJUČAVNIČARJEV 
Pogoj: 

končana poklicna šola kovinarske smeri 

3. 10 MONTERJEV DVIGAL 
Pogoj: 

končana poklicna šola kovinarske ali elektro smeri 

4. 10 DELAVCEV za opravljanje pomožnih del v 
kovinskem obratu z možnostjo priučitve. 

Pogoj: 
končana osnovna šola 

Kandidati za navedena dela naj pošljejo ponudbe v 15 dneh 
od objave oglasa na naslov: TOZD „GRADMETAL" 61270 
Litija, Ponoviška c. 2. 

^ 
SAMOSTOJNI OBRTNIK VODOVODNI INSTALATER 

POD KRAJŠE K STANE 
nudi občanom svoje usluge, in sicer: 
— servisna dela na vodovodnih napravah 
— izgradnjo vodovodnih instalacij 
— servisna dela na hidroforjih in črpalkah 
Zglasite se na naslov: Podkrajšek Stane, 

Ustje 48/a, 
Šmartno pri Litiji 

bila na sodišče prijavljena S K U B I C 
An ton in K N E Z An ica , ki sta nasil
no vdrla v prazno stanovanje na 
Ponoviški cesti. Pojasnjujemo, da je 
navedena K N E Z An ica stara 29 let 
in stanuje v Li t i j i . Ponoviška cesta 9. 
Osebam pod istim imenom, ki so 
bile prizadete, se opravičujemo. 

V sedmi številki pa je bi lo pod 
naslovom NOČITVE N A P M nave
deno, da je 1 2 / 6 - 1 9 7 9 ponoči 
doma razgrajal vinjeni T O M A Ž I N 
Anton. Navedeni je star 39 let in 
stanjuje v Li t i j i , Vegova št. 2. 

Osebam pod istim pr i imkom in 
imenom se opravičujemo. 

nesreč, in to predvsem zaradi nepri
mernih hitrosti. Ko t smo imeli pri
l iko brati, slišati ali pa celo obču t i t i , 
je sedaj najvišja kazen za tovrstne 
prekrške kar 500,00 d in , ki jo krši
telju izreče mi l ičn ik takoj na kraju 
prekrška. Kazen res ni majhna, toda 
radar—multanova je takih kršiteljev 
na našem območju kar veliko „po-
s l i ka l " . . 

POJASNILO! 
V četr t i številki našega časopisa 

je bi lo pod naslovom N E Z A K O 
NITE V S E L I T V E navedeno, da sta 

PREMAJHEN 
O K Z S M S Lit i ja je letos s svojo mladinsko delovno brigado „Franc 

Rozman — Stane" sodelovala na republiški mladinski delovni akciji KOŽBA-
N A 79. V začetku leta, ko je potekalo evidentiranje mladih za sodelovanje 
na M D A KOŽ B A N A 79, je bi l interes mladih, da se udeleže te akcije, zelo 
kr i t ičen, kljub temu, da smo že novembra 1978 organizirali mladinsko briga
dirsko razstavo v osnovni šoli Šmartno pod naslovom „Mlad i gradimo domo
v ino" . Menimo, da so se osnovne organizacije Z S M S v krajevnih skupnostih 
naše občine premalo posvetile evidentiranju in vzpodbujanju mladih pri 
sodelovanju na področju mladinskega prostovoljnega dela. Pri mladih v O O 
ZSMS v delovnih organizacijah pa je bil zelo velik, vendar zaradi proizvodne 
dejavnosti delovne organizacije niso zagotovile zaželeno število mladih. 

Zaradi tega je nastal velik problem organizacije brigade, ki smo ga z 
velikim trudom predsedstva O K Z S M S rešili šele sredi meseca julija. Ve l i ko 
pozornost smo posvetili vzpodbujanju osnovne organizacije Z S M S ter oseb
no sklicali štipendiste v občini Li t i ja, za katere vemo, da so na področju 
mladinskega prostovoljnega dela premalo aktivni. 

Koncem meseca julija je imela brigada polnoštevilčno zasedbo in tudi 
svojo konferenco, na kateri je bila tudi dokončno konstituirana. T o pa še ni 
bilo dovol j , ker nam je znano, da brigada ne more uspešno sodelovati na 
mladinski delovni akcij i. Te priprave pa so bile izvedene na dvodnevni lokal
ni mladinski akciji na Prežganju, kjer je brigada pomagala V . P. 8488 pri 
izgradnji ceste. Poleg dela na cestišču je brigada delovala tudi pri vseh drugih 
dejavnostih, ki so nujno potrebne za življenje v brigadi in mladinski delovni 
akcij i. Brigada je skupno z vojaki V . P. 8488 izvedla tudi zelo pester kulturni 
večer. 

Brigada „Franc Rozman — Stane" je tako odšla 5. 8. pripravljena na 
mladinsko delovno akcijo K O Ž B A N A 79. Vrni la seje 26. 8 petkrat udarna, 
požela pa je tudi vsa možna odlikovanja in priznanja, med nj imi: v brigadi je 
bi lo 12 mladih udarnikov, prejela je najvišje priznanje T R A K A K C I J E 
K O Ž B A N A 79, priznanje krajevne skupnosti Dobrovo v Brdih za vztrajno in 
požrtvovalno delo, priznanje za izredno udarništvo, dvakratno priznanje za 
družbeno dejavnost, dvakratno priznanje udarništva udarnega dne in prizna
nje mladinske delovne akcije K O Ž B A N A 79. 

Mladinska delovna brigada „Franc Rozman — Stane" je opravičila svoje 
poslanstvo, sodelovanje na mladinski delovni akciji K O Ž B A N A 79 pa je za 
nas mlade velika šola za bodoče delo na področju mladinskega prostovolj
nega dela. 

Marjan Kahne 

DELAVSKA UNIVERZA LITIJA 
razpisuje v šolskem letu 1979/80 

INFORMATIVNI VPIS 
v naslednje izobraževalne oblike: 

ŠOLSKE OBLIKE 
— ekonomska srednja šola 
— tehnična prometna šola 
— delovodska elektro šola 
— delovodska gradbena šola 
— delovodska kovinarska šola 
— administrativna šola 
— poklicna elektro šola 
— poklicna kovinarska šola 
— poklicna šoferska šola 
FUNKCIONALNO USPOSABLJANJE ZA 
DELA IZ POKLICEV: 
— gostinstvo 
— gradbena stroka 
— lesna stroka 
— voznik viličarja 
RAZNI TEČAJI 
— strojepisni - začetni in nadaljevalni, tuji jeziki 

nemški in angleški - začetni in nadaljevalni, var
stvo pri delu, higienski minimum, kurjači, mi
nerji, priprava na višješolski študij 

Prijave od 10. julija do 30. oktobra 1979, informacije na 
upravi DU, telefon: 881-182. - Občanom priporočamo 
obisk knjižnic v Litiji, Šmartnem in Gabrovki ter kinopred-
stav v Šmartnem. 

Delovna organizacija 
Mizarstvo Litija 
Ponoviška cesta 13 

objavlja delovne naloge in 
opravila 

več KV mizarjev 
KV ključavničarja 
KV kovinostrugarja 
Pogoji: 
— zaželena praksa 
— za nedoločen čas 
— 30 dni poskusno delo 

Nastop dela takoj ali po 
dogovoru. 
Kandidati naj pošljejo pri
jave v 15 dneh od objave. 

Nujno potrebujem gara
žo v najem na Rozmano
vem trgu ali bližini. Iščem 
tudi dopoldansko varstvo 
za sedem mesecev starega 
fantka — Punudbe po tele
fonu 881-264. 

Samoupravna komunalna skupnost občine Litija 

R A Z P I S U J E 
natečaj za oddajo komunalno urejenih stavbnih zemljišč. 
Na natečaju, ki bo 15 dni po objavi v Uradnem listu SR 
Slovenije, bomo oddali 11 parcel za gradnjo individualnih 
stanovanjskih hiš na Ustju, 1 parcelo na Graški Dobravi in 8 
parcel v Kresnicah. 

Natančnejše informacije lahko interesenti dobe pri Strokov
ni službi komunalne in stanovanjske skupnosti. Ulica solidar
nosti 5, Litija. Natečajna komisija 

TEKSTIL proiz. in trg. podjetje Ljubljana TOZD Pletilja Litija 

razpisuje prosta dela in naloge 

1. modelarja 
pogoji: 
— šola za oblikovalce ali kvalificirana šivilja 

— nekaj delovnih izkušenj 

2. 5 strojnih šivilj 
pogoji: 
— kvalificirana šivilja ali priučena šivilja z nekaj prakse 

MERCATOR 
TOZD GOLOVEC 
poslovna enota 
L I T I J A 

vabi delovne ljudi in obča
ne, da obiščejo njene po
slovalnice, kjer jim bodo 
hitro in kvalitetno postre
gli-

/ O stanovanjsko komunalna banka ljubljana 

J 

Stanovanjski informativni center 
Ljubljana, Šubičeva 2 

vam pomaga 

s posojilom do stanovanja 

STRAN 7 



VOZNIKI 
MOTORNIH 

mm ALI VESTE, DA SE JE PRIČEL 
POUK' 

••IMA CESTAH JE VEIIKO OTROK 
KI SO MASE NAJVEČJE 
BOGASTVO 

••ZATO VOZITE PREVIDIMO! 

•ff i PAZITE IMA PEŠCE IIM KOLESARJE! 

PRED PREHODOM ZA PEŠCE 
USTAVITE! 

Nogometni klub Litija vabi 
vse nogometaše in druge 
nogometne delavce, ki so 
kdaj igrali nogomet pri NK 
Litija na 

SLAVNOSTNO SEJO 
ob 50-letnici NK Litija, ki 
bo v petek, 28. septembra 
1979, ob 17. uri v avli 
osnovne šole na Graški 
Dobravi. 

50 let že igramo nogomet v Litiji. Posnetek je s tekme mladincev 
Litije in Rudarja iz Trbovelj. (Foto: GO) 

NOGOMET 
50 LET NOGOMETA 
t/ LITIJI 

Izjemno visok jubilej — 50 let 
nogometa — bodo delavci N K Lit i ja 
tudi temu primerno proslavili, saj 
program prireditev in slavnosti za
jema razne aktivnosti v celi drugi 
polovici septembra. 

Odbor za praznovanje 50-letnice 
N K Li t i ja, ki ga vodi predsednik 
kluba Jože Mi r t i č , je s komisijami 
uspel pravočasno pripraviti vse po
trebno za pričetek in potek sloves
nosti. 

Program prireditev je na
slednji: 
15. IX. 

nogometni pokalni turnir ekip 
šolskih športnih društev. Sodelovale 
bodo ekipe ŠŠD Lit i ja, Šmartno, 
Gabrovka — Dole, Kresnice in Jev-
nica; 

19. IX. 
ob 1 5 ur i ; turnir članov. Sodelu 

jejo: Kranj, Rudar, Jesenice, Lit i ja; 

21. IX. 
pokalni turnir mladinskih ekip 

N K Domžale, N K Hrastnik ali Za
gorje, N K Rudar in N K Li t i ja ; 

Jože Mirtič, predsednik NK 
Litija vodi tudi odbor za pro
slavljanje 50-letnice nogometa v 
Litiji (Foto: GO) 

26. IX. 
ob 15. uri odkritje spominske 

plošče padlim nogometašem med 
N O B , ob 15.30 — propagandni na
stop štirih ekip pionirjev (istočasno 
na enem igrišču), ob 15.45 — no
gometna tekma N K Lit i ja: N K 
Ol impi ja; 
28. IX. 

ob 17. uri slavnostna seja uprav
nega odbora N K Lit i ja s sodelova
njem vseh nogometašev in drugih 
nogometnih delavcev, ki so kdaj 
igrali nogomet pri N K Lit i ja. Na seji 
bodo podeljena priznanja. Slavno
stna seja bo v avliosnovne šole Li t i ja 
na Graški Dobravi. 

ČLANI V REPUBLIŠKI 
LIGI - VZHOD 

Vse ekipe N K Lit i ja so že pričele z rednimi ligaškimi tekmovanji. Ek ipa 
članov tekmuje v II. republiški ligi — vzhod in se bo z novim trenerjem 
Nebojšo Milenkovičem skušala č im bolje uvrstiti — morda celo na prvo 
mesto in s tem ponovno v I. republiško ligo, kjer je pred leti izredno uspešno 
nastopala. 

Mladinci igrajo v rep. ligi — vzhod, v okviru N K Lit i ja pa imajo še ekipe 
kadetov in pionirjev, ki tekmujejo v Zasavski ligi. 

Tud i rekreacijska ekipa članov tekmuje v Zasavju; v okviru občine pa tudi 
letos poteka obč. liga za moštva krajevnih skupnosti. 

Članice K K Litije se bod 
letos skušale uvrstiti v 
ligo. (Foto: GO) 

NOVICE IZ KULTURE 

GLASILO OBČANOV 

Istanovitelj: Občinska konferenca 
ocialistične zveze delovnega ljudst
vi Litija. Ureja uredniški odbor: 
ine Brilej (glavni in odgovorni 
radnik), Slavko Urbič, Lojze Ko 
ir, Mojca Lebinger, Zofka Haupt-
«n, Branka Nefat in Miro Kaplja, 
rilogo glasila urejajo: Branka Nefat 
llavni in odgovorni urednik). Ruža 
rbanc. Mari Merzelj, Karlo Lemut 
i Miro Vidic. Predsednik časopisne-
i sveta: Slavko Pungerčar. Obliko-
•nje in tehnično urejanje: Drago 
ičenik. Priprava za tisk: BEP— 
nevnik. Tisk: Tiskarna Ljudske 
avice. Naslov uredništva: Litija, 
rg na Stavbah 1, p.p. 6. Časopis 
ejemajo vsa gospodinjstva v občini 
mplačno na dom. 

KOŠARKA 
V košarkarskem klubu Lit i ja z 

novo tekmovalno sezono ne bo 
dosti sprememb. Člani bodo spet 
igrali v eni izmed kvalif ikacijskih 
skupin za oblikovanje super republi
ške lige. Iz vsake skupine se bosta 
po dve prvoplasirani ekipi uvrstili v 
super republiško ligo, ostale ekipe 
pa v vzhodno oz. zahodno skupino 
republiške lige. Lani so se litijski 
košarkarji uvrstili v super ligo, letos 
pa bodo imeli težje delo, saj zaradi 
slabega plasmaja v lanski super ligi 
niso postali nosilci v svoji kvalif ika
cijski skupini. 

Članice že igrajo v republiški ligi 
— zahod in se bodo lahko uvrstile v 
republiško super ligo, če bodo za
sedle eno izmed prvih štirih mest v 
zah. skupini rep. lige. 

Mladinci igrajo v rep. mladinski 
ligi — vzhod in so si že pribori l i 
uvrstitev v republiško super mladin
sko ligo. 

Kadeti igrajo v republiški ligi — 
vzhod z dvema ekipama. V kol ikor 
bo ena izmed obeh ekip tudi naj
boljša ekipa Zasavja v tej ligi, se bo 
uvrstila v republiško super ligo za 
kadete. 

Kadetinje tekmujejo v enotni 
republiški l igi, ker je za cenejše 
tekmovanje (po skupinah) bi lo pre
malo ekip. Nižje kategorije (pionirji) 
bodo s tekmovanji v okviru Zasavja 
pričele pozimi . 

ROKOMET 
Člani R K Usnjar so že pričel i s tekmovanjem v II. republiški ligi 

— zahod, kjer nastopa 10 ekip. Ek ipo je s 1. 8. letos pričel trenirati 
nov trener Janez Simončič, ki jo je za tekmovanje dobro pripravil, 
saj so rokometaši že v pripravljalni dobi zabeležili nekaj dobrih 
rezultatov. Prvouvrščena ekipa v ligi se bo na koncu prvenstva 
uvrstila v I. republiško ligo, zadnji dve ekipi pa bosta izpadli iz II. 
rep. lige. 

Mladinci bodo tudi letos nastopali v republiški mladinski ligi -
jug, kjer igra 10 ekip. Ek ipa je zelo pomlajena, saj je ostala kar brez 
celotne ,,lanske prve postave." Štirje igralci so pričeli igrati za 
ekipo članov, trije pa so odšli v J L A . 

Mladinke bodo igrale v republiški ligi — jug, kjer so lani zasedle 
drugo mesto, nato pa v zaključnih tekmovanjih 3. mesto v SR 
Slovenij i . Ek ipa je oslabljena, saj je najboljša igralka Zdenka Žla-
ht ič prestopila k drugoligašu Ol impi j i . 

Kadeti in kadetinje bodo igrali v okviru Zasavja, prvak pa se bo 
uvrstil v zaključna tekmovanja za naslov rep. prvaka. 

Vse ekipe mlajših kategorij pa bodo letos igrale v občinskih 
ligah kot ekipe šolskih športnih društev. V občinski ligi za mlajše 
pionirje oz. pionirke bo nastopalo 7 ekip ml . pionirjev oz. pionirk, 
v občinski ligi za starejše pionirje oz. pionirke pa bo nastopalo 6 
ekip pionirjev oz. pionirk. 

Rekreacijska ekipa moških pa bo zunaj konkurence nastopala 
tudi v Zasavski območni ligi. 

PRVIČ 
KRAJEVNI 
PRAZNIK 

— Vodstva družbeno-polit i-
čnih organizacij, društev in 
osnovne šole v Šmartnem so se 

dogovoril i o koledarju prazno
vanj v sezoni 1979 /80 . Poleg 
žalne svečanosti ob dnevu 
mrtvih načrtujejo proslave za 
dan republike, 8. februar — 
slovenski kulturni praznik, za 
dan žena, 27. april in 1. maj ter 
za dan mladosti. V kulturni 
program bodo vkl juči l i šolarje, 
mladino in pevce „Zvona" . 

KOLEDAR 
PRAZNOVANJ 

— Krajevna skupnost si je za 
svoj praznik izbrala 15. okto
ber, to je obletnica ustanovitve 
Okrajnega odbora O F Šmartno. 
Predstavniki družbeno-polit i-
čnih organizacij so že sestavili 
okvirni program praznovanja, ki 
obsega svečano akademijo, 
srečanje aktivistov O F ter razna 
športna tekmovanja. O pomenu 
tega dogodka bodo spregovorili 
tudi pedagoški delavci v osnov

ni šoli pri zgodovini in spozna
vanju družbe. 

FILMSKI 
KAŽIPOT 

- Oktobrski f i lmski spored 
nam bo predstavil štiri f i lme. 
Začel se bo z italijansko dramo 
„Grešnica", ki ni primerna za 
mladino do 15. leta starosti, 
nadaljeval pa z italijansko 
komedijo „Svetniki in dia
mant i " , ki bo privabila ljubite
lje smeha; če si boste f i lm ogle

dal i , ne boste razočarani, saj vas 
bosta poldrugo uro dobro zaba
vala znana komika Paul Smith 
in Michael Coby. Tretjo soboto 
in nedeljo bomo videli jugoslo
vansko dramo „Ne nagibaj se 
ven" , ki pripoveduje o naših 
ljudeh, kako se zaposlujejo na 
črno. F i lm je vreden ogleda, saj 
je prejel predlanskim na festiva
lu jugoslovanskega f i lma v Puli 
kar tri nagrade. Zadnji bo na 
sporedu hongkongški pusto
lovski f i lm „Nered v Hong 
kongu". 

B.Ž. 

OD LITIJE DO DUBROVNIKA - BREZ BENCINA - Julija letos 
so trije litijani Marjan Namestnik, Viktor Semec in Ivo Rebolj 
izvedli svojevrsten (in koristen) podvig. Od Litije do Dubrovnika so 
prišli kar s kolesi, kar seveda niso „mačje solze". Na posnetku — 
start pred gostilno Kovač v Litiji 

2 S 3 
o tudi 
super 

CENJENI POTROŠNIKI! 

Blagovnica Centromerkur vam nudi ugoden nakup sledečega 
blaga iz uvoza: 
Damske ročne ure SSRS od 308,20 din do 326,55 din 
Stenske ure z bitjem CHINA 994,70 din 
Stenski barometri od 1014,89 do T>38,P2 din 
Vremenske hišice od 56,96 do 116,10 d:n 
Vetrne svetilke (petrolejke) po 68.00 din 
Kasete za kruh od i 112,32! din do 485,50 din 

Pričakujemo vaš obisk! 

e m o n a c e n t r o m e r k u r 

Mladinci RK Usnjar bodo v letošnjem prvenstvu igrali v povsem 
novi sestavi, saj je večina igralcev „lanske" ekipe odšla v JLA oz. k 
ekipi članov. Na posnetku: z enega izmed treningov mladincev. 
(Foto: GO) 

B L A G O V N I C A V LITI, 

STRELSKA 
DRUŽINA 
ŠMARTNO 
LITIJA 
Vabi vse ljubitelje strel
skega*, športa, dd se 
vključijo v članstvo 
strelske družine in so
delujejo pri razvijanju 
vseh njenih aktivnosti. 
Podrobnejše informa
cije dobite vsak torek 
in četrtek v -strelskem 
domu Šmartno od 16. 
- 19. ure. 


